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✆ Bestil på 70 30 10 70     Oplys koden “sam2024” ved bestilling
Læs mere og se flere hoteller og rejsemål med rabat på folkeferie.dk/samvirke

SPAR   700,-
pr. person 

+ børnerabat
Bestil senest 29. februar

OP TIL

Forbehold for trykfejl 

Mellieha Holiday Centre ★★★★ på Malta

FERIE 2024
Nyd livet i eget feriehus på Malta

Feriecentret er smukt beliggende på den nordlige del af  
Malta - blot 300 meter fra en af øens bedste sandstrande. Spredt 
over et naturskønt område finder du vores 181 store feriehuse 
med masser af plads til parret, familien eller tre generationer. 
Vælg mellem 3-vær. feriehuse på 70 m2 eller vores nye 2-vær. 
feriehuse på 55 m2. Alle feriehuse har bl.a. privat gårdhave, solrig 
tagterrasse, gratis Wi-Fi samt fuldt udstyret køkken efter danske 
standarder. I de 2-vær. feriehuse har du også opvaskemaskine.
 
Naturskønne omgivelser og lækre faciliteter
Feriehusene er forbundet af et hyggeligt stisystem, som leder 
ned til fællesområdet med swimmingpools, spa, supermarked, 
restauranter, minigolf, fitness, petanquebane, legeplads, multi-
court og meget mere. 

LIGE NU: Store rabatter på populære ferieuger
• SPAR op til 700,- pr. person i uge 18-26 og uge 33-41
• SPAR op til 500,- pr. person i uge 27-32
• Få op til 50 % børnerabat (2-17 år)
 
Tilbuddet gælder charterrejser til Mellieha Holiday Centre på 
Malta og kan ikke kombineres med andre rabatter end børne- 
rabat. Gælder nybestillinger fra den 26/1 2024.
Vi flyver direkte fra København og Billund.

Tilbuddet udløber 29. februar
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... Sådan lød de første ord i den første udgave af brugs-
foreningens blad 17. januar 1928. Dengang kunne man på 
lederplads læse, at: ”Det skulde ikke gerne være saaledes, 
at Brugsforenings-bladet, naar det kommer ud omkring, er 
noget, som Manden, ’Fatter i Huset’, alene med højtidelig 
Mine sætter sig hen og læser. Nej, ogsaa Husmoderen skal 
vi have med. Ofte er det dog hende, der bedst ved, hvor 
Skoen trykker.”

Navnet ’Samvirke’ blev introduceret i februar 1945 – 
under besættelsens sidste måneder – som en oversættelse 
af det engelske ord cooperation slået sammen med det old-
nordiske ord ’yrke’, der betyder arbejde eller beskæftigelse.

’SAMVIRKE’ er således både navnet på vores månedsmagasin 
og et udsagnsord, der beskriver dét at arbejde sammen, at 
beskæftige sig med noget sammen, at virke sammen.

Den ansvarshavende redaktør E. Nielsen skrev i 1945 
om navneændringen: ”Spørgsmaalet er saaledes ikke, om 
Navnet passer på Bladet, men om Bladet kan indfri de Krav, 
som Navnet stiller.” 

På samme måde er Samvirke i dag organet for dem, der i 
andelsbevægelses ånd ønsker at virke sammen, skabe noget 
sammen og sætte ansvaret for vores fælles fremtid over 
særinteresser.

Vi står på skuldrene af skiftende redaktioner, der i 96 
år har udgivet mere end ét tusind magasiner om hushold-
ning, forbrug, mad, kultur, litteratur, videnskab, sundhed, 
miljø, klima og mange andre emner, der har fyldt gennem 
tiderne.

I DAG SKRIVER VI det næste kapitel i Samvirkes lange hi-
storie. Vi har givet bladet en grafisk overhaling og vil i de 
kommende udgivelser brede emnevalget lidt ud, så både 
fatter i huset og husmoderen vil læse med – uanset hvis sko 
der måtte trykke.

Når vi kigger tilbage på magasinets rejse fra 1928 til i dag, 
er det tydeligt, at Samvirke ikke blot er et vindue til forti-
den, men også en nøgle til forståelse af nutiden. 

Samvirke er en 96 år lang fortælling om os, der er formet 
af fortiden, som præger nutiden og har blikket rettet mod 
fremtiden. 

Samvirke i de nye 2024-klæder vil sammen med vores 
læsere gøre alt for at indfri de krav, som navnet stiller – at 
være en kilde til inspiration, refleksion og fællesskab.
God læselyst!

Lars Aarup, chefredaktør

”Samvirke er en 96 år lang  
fortælling om os, der er formet af  

fortiden, som præger nutiden og har 
 blikket rettet mod fremtiden. 

VELKOMMEN

FOTO: JAKOB CARLSEN

JA ,
her er altsaa det

nye blad!”



albatros.dk | 36 98 98 98
Rundrejser med dansk rejseleder

Annoncekode: SAMVIRKE 
Med forbehold for trykfejl og udsolgte afgange.

Rejs med hjerte, hjerne & holdning

København | 7 dage | 30/4 (få pladser), 25/6, 16/7 2024

Fra kr. 10.998,-

Sydengland og Cornwall
Nyd Englands bedste klima, kør i damptog gennem farverige 
landsbyer og over grønne enge og rund dagen af med kulørte  
ridderhistorier over en forfriskende pint.

Rejsen begynder i historiske Winchester, hvor vi finder kong 
Arthurs runde bord. I Bournemouth oplever vi svajende pal-
metræer og pittoreske strande. På tidevandsøen St. Michael’s 
Mount besøger vi en cider producent, og mon ikke der  bliver tid 
til et pubbesøg. 

Prisen inkluderer: Dansk rejseleder • Fly t/r • Udflugter og trans-
port ifølge program • Alle entréer og aktiviteter (værdi kr 750,–) • 
Indkvartering på gode hoteller i delt dobbeltværelse • Morgenmad 
dagligt og 4 middage • Skatter og afgifter

Inkl. alle entréer og aktiviteter
4,3

af 5

4,7
af 5

Scan og 
se mere 
med det 
samme!

København | 8 dage | 1/5, 8/5, 15/5, 22/5, 12/6, 19/6, 31/7,  
7/8, 11/9, 25/9, 2/10 2024

Fra kr. 9.998,- Mulighed for opgradering af  
kahyt fra kr. 1.998,- pr. person

Nyd herlig sommerstemning og græsk folkeliv i  Albatros’  
favoritby på Peloponnes, den lille by Tolo.

Kun to timers kørsel fra Athen ligger Tolo smukt i en beskyttet 
bugt, og her blander sig lyden af bølgeskvulp,  syngende cikader 
og en lystig bouzouki med duften af nyfanget, grillet fisk. Vi bor 
på et hyggeligt familiedrevet hotel kun 100 meter fra vandet. På 
vores rejse er der fokus på at slappe af og nyde livet på de varme 
dage, men som altid har Albatros indlagt nogle kulturelle indslag 
og selvfølgelig skal vi lige et kort smut til Athen.

Prisen inkluderer: Skandinavisk rejseleder • Fly t/r • Udflugter og transport 
jf. program • Indkvartering på hotel i delt dobbeltværelse • Halvpension 
(græsk morgenmad hver dag og 7 middage) • Skatter og afgifter

København | 8 dage   
27/6, 4/7 2024 

 fra kr. 

7.998,-

Krydstogt i Kroatiens skærgård  
med Split og Dubrovnik
Øhop i Adriaterhavets krystalklare vand med Albatros’ lille 
skib. Inkl.besøg i Split og Dubrovnik.

Dette hyggelige krydstogt i Kroatien starter og slutter i Split, 
hvor vi ser ruinerne af Diokletians palads, der er på UNESCO’s 
liste over verdens kulturarv. Vi besøger endvidere den grønne ø 
Mljet med dens flotte nationalpark. Vi tager også på opdagelse 
i den UNESCO-fredede gamle bydel i Dubrovnik. 

Prisen inkluderer: Dansk rejseleder • Fly t/r • Udflugter jf.  program • 8 
dages krydstogt med indkvartering i delt dobbeltkahyt • Halvpension 
på skibet jf. program

Sommerferie på 

græsk

Besøg i Diokletians  palads

Besøg i Athen
4,5

af 5

SAM01_Sommerferie græsk_Kryds Kroaiten_Cornwall.indd   1SAM01_Sommerferie græsk_Kryds Kroaiten_Cornwall.indd   1 05.01.2024   11.3305.01.2024   11.33



Pasta med  
skinketern, svampe,  
palmekål, pinje- 
kerner, parmesan  
og timian 

Skinketern:
450 g skinketern, Bornholmergrisen
20 g smør

2 stk. zittauerløg
1 fed hvidløg
300 g brune markchampignon
20 g smør
1 dl hvidvin
2 dl fløde
1 tsk. revet citronskal
3 dl palmekål
0,5 tsk. friskkværnet sort peber
0,5 tsk. salt

300 g pasta

Tilbehør:
1 dl parmesan
0,5 dl pinjekerner
1 dl frisk timian

INGREDIENSER:

Skinketern: 
Steg skinketernene på en pande med smør, cirka  
4 minutter indtil de er brune og gennemstegte. 
Tag kødet af panden og gem til senere.
Skær markchampignon i mundrette stykker.  
Hak zittauerløg og hvidløg fint.
Brun champignon, løg og hvidløg godt i smør.
Tilføj hvidvin, fløde og citronskal, og lad det  
simre mens pastaen koger.
Snit palmekål groft. Tilføj de stegte skinketern  
og palmekål til sidst.
Smag til med salt og friskkværnet sort peber.

Kog pasta i vand efter pakkens anvisning og  
vend i sovsen.
Servering:  
Anret i dybe tallerkner. Pynt af med ristede pinjekerner, 
revet parmesan og frisk timian til sidst.

Find flere lækre opskrifter på  
Bornholmergrisen.dk

TILBEREDNING:

2 personer  
Tilberedningstid 30 min.

- en lokal ø.specialitet -

Lækker 
mad på 30 
minutter
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SNACKS

Torsken er en af vores mest 
elskede spisefisk, men bl.a. 
pga. langvarigt og massivt 
overfiskeri er bestandene i 

dag kraftigt reduceret. Derfor 
anbefaler WWF da også, at du 
spiser den lækre lyse fisk med 

omtanke. Gå efter MSC- 
certifikatet, og find yderligere 
fiskeinfo – og gode fiskehisto-
rier – på WWF’s Fiskeguide.

Torske-
dumt! 17 %

har Københavns  
Kommune sænket  
klimaaftrykket på 

fødevare indkøb med på 
fire år. Målsætningen 

er en reduktion på 25 % 
inden 2025, så målet 

ser ud til at være inden 
for rækkevidde, skriver 

Klimamonitor.

EN LILLE SKI’ PÅ
Varm glühwein, en hurtig Jägermeister eller 
en kølig øl. Så et klik med hver fod og ud på 
pisten. Om kort tid pakker omkring 200.000 
danskere skibukser og -briller for at tilbrin-
ge vinterferien med kulde i kinderne og fart 
under fødderne. Og for manges vedkom-
mende bliver det med en lille én til halsen 
efter en lang dag i støvlerne. Men skiløb 
og promiller er en farlig cocktail, minder 
Alkohol & Samfund om. Ikke bare fordi du 
risikerer at komme til skade, når du ikke kan 
lave de tricks, du tror, du kan, 
men også fordi du rent faktisk 
– hvis du kommer til skade i 
beruset tilstand – risikerer at 
miste retten til erstatning. 
Kilde: Alkohol & Samfund

Tekst: Mia Irene Kristensen, Maj Bjerring Sørensen, June Risum Scheibel, Pia Thorsen Jacobsen   Illustration: classic.samvirke.dk  Foto: Mia Irene Kristensen, Christina Kayser O., Colourbox og Pixabay
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SNACKS

… plejer vi at sige, hvis vi har en 
ekstra god hud-dag, men nu er en 
babynumse naturel åbenbart ikke 
blød nok i sig selv. I hvert fald har 
mode- og parfumegiganten Dior 
for nylig sendt en produktserie til 
babyer på gaden. Baby Diors ’com-
plete skincare line for little ones’ 
indeholder bl.a. en duftevand til 
den nette sum af 230 dollars, så 
du kan maskere duften af naturlig 
baby med noter af pære, vild rose 
og hvid musk. Eller var det noget 
at smøre juniors små, tykke arm- 
og benfolder ind i en bodylotion til 
bare 115 dollars – også med et hint 
af pære?

Inden du tænker, at nu står verden 
ikke længere, så er der rent faktisk 
tale om en genoplivning af en Dior 
børneduft-linje fra 1970, men om 
den bliver en succes her over 50 
år senere, står endnu hen i det 
uvisse. Flere anerkendte profes-
sorer og dermatologer har nemlig 
været ude at advare om det, de i 
bedste fald kalder et fupnummer, 
i værste fald decideret skadeligt. 
Både fordi en babys duft hjælper 
forældre og barn med at bonde, 
men også fordi produkterne poten-
tielt kan forstyrre babys fintunede 
hormonsystem.
Kilde: The Guardian

BLØD SOM  
EN BABYNUMSE 80,9 %

af danskerne holder 
stædigt fast i deres 
nytårsforsæt her en 

måneds tid inde i det 
nye år. Når vi kommer 

til juli, falder tallet 
til 67,8 %, og når vi 

danser rundt om jule-
træet endnu en gang, 

forventes 54,7 % at 
nå i mål med det, de 

satte sig for ved årets 
begyndelse.

Kilde: SDU 
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Inden længe kan du 
komme til at bo på 
Samvirke Allé, for nu 
er grundstenen til 
byggeriet af Coop Byen 
lagt, og en af de første 
navngivne veje er natur-
ligvis opkaldt efter dit 
yndlingsmagasin. Det 
seneste nummer af 
Samvirke blev ned-
sænket i fundamentet 
i en tidskapsel med 
andre genstande fra 
partnerne PensionDan-
mark og Albertslund 
Kommune. Samtidig 
modtog området som det 
første i kommunen den 
anerkendte DGNB-guld-

certificering som bevis 
på, at Coop Byen 

lever op til høje 
standarder 
inden for    
social, øko-
nomisk og 
miljømæssig 

bæredygtig-
hed.

 Det nye byområde 
skal hedde Virkelund og 
rumme 350 boliger om-
kring et grønt areal og et 
fælleshus. Parkeringshus, 
daginstitution og bypark 
bliver også en del af 
området, som ligger ved 
siden af servicekontoret i 
Albertslund. Medejerskab 
og fællesskab bliver i 
tråd med Coops ånd en 
central del af byen, hvor 
drømmen er et demokra-
tisk, beboer drevet kvarter. 
 
Det er PensionDanmark, 
der er ejer og bygherre 
på første fase af bygge-
riet. Næste skridt er, at 
boligerne Svanemærkes, 
og planen er, at Coop 
Byen opføres over de 
næste 10 år. 
 
Læs mere på coopbyen.dk 

Den røgede og 
ristede smag 
klæder de fleste 
nødder, som 
udvikler ekstra 
karakter efter en 
tur i ovnen. Lav 
evt. din egen 
nøddeblanding, 
og kom den på 
glas, når nødder-
ne er kølet af. 

Det skal du 
bruge
250 g nødder, 
f.eks. cashew og 
mandler
1 stk. æggehvide
4 tsk. røgsalt
1 tsk. rørsukker
4 tsk. røget 
paprika eller 
stærk paprika
1 tsk. stødt chili
Sort peber

Sådan gør du
 Tænd ovnen 

på 175 °C.
 Bland ægge-

hvide med kryd-
derier, sukker og 
salt.

 Vend nødder-
ne i, og rør, til de 
er helt dækket af 
krydderier.

 Fordel nødder-
ne på en bage-
plade beklædt 
med bagepapir, 
og bag dem i 
ovnen i ca. 30 
min., til de er helt 
tørre og sprøde, 
rør gerne et par 
gange undervejs. 

 Lad nødderne 
køle helt af inden 
servering.

Tip! Prøv også 
at krydre med 
f.eks. rosmarin, 
rålakrids eller 
tandoori.

SNACKS

GI’ DEM LIDT RØG

En stavemåde, 
der stinker

… eller det er måske en til
snigelse. Men i hvert fald er det 

danske odør på vej ud af den 
nye version af Retskrivnings
ordbogen. Ordet har vi lånt 
fra fransk, og sådan blev det 
også stavet, da det havnede i 

bogen første gang i 1955. Siden 
gjorde vi odeur til vores, og fra 
1986 har det fordanskede odør 
været den gængse stavemåde. 
Altså lige indtil nu, hvor den 

franske form er tilbage.
Kilde: Dansk Sprognævn

EL-LASTBILER SÆTTER STRØM  
TIL KLIMAPLAN
Lige om lidt ruller 10 el-lastbiler ud med varer til 
365 discount, Kvickly/SuperBrugsen og Brugsen 
i Jylland. Coop og DFDS er nemlig gået sammen 
om mere klimavenlig transport af dagligvarer fra 
Coops lager i Aalborg og en stor del af kød, frugt, 
grønt og andre friskvarer fra Hasselager Fersk-
varecenter ved Aarhus. Den nye langsigtede aftale 
er en del af Coops ambitiøse klimaplan frem mod 
2025, hvor ikke bare CO2-udledningen fra Coops 
egen drift, men også udledningerne fra transport-
leverandører skal reduceres markant.

Created by Mathilde Heu
from the Noun Project

COOP 
BYEN FÅR 
GULD
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CLASSIC

POPULÆRE PARYKKER 

SKAKMAT!
Et studie af 125 års skakdyster, der analyserede mere end 1,6 millioner træk 
i 24.000 spil, kunne konstatere, at skakspillere lavede de mest optimale 
træk, når de var omkring 40 år. Deres performance begyndte at falde, når 
de ramte 45, men ikke statistisk signifikant. Der er omkring 4.000 medlem-
mer af Dansk Skak Union, og skak fik en historisk renæssance for et par år 
siden, da serien ’The Queen’s Gambit’ hittede på Netflix.
Kilde: Dansk Skak Union, The Guardian m.fl.

53 %
af danskerne 
mener ikke, 

det er i orden 
at bruge ordet 

’fed’ om menne-
sker, der lever 
med overvægt. 
Det viser tal fra 

Danmarks  
Statistik.

EN TIK-TOKKENDE 
BOMBE
Bruger din teenager også 
over fem timer om dagen 
på SoMe, så kan du 
forsøge at trøste dig med, 
at det er helt almindeligt. 
Danske unge bruger nem-
lig i gennemsnit dagligt 
5,5 timer på skærme-
ne. Men selvom det er 
normen, viser den nyeste 
forskning, at det kan være 
en tikkende bombe under 
den mentale sundhed. For 
der skal ’blot’ tre timer til 
for at fordoble risikoen for 
angst og depression. 
I ’Skærmsund’ får du en 
hjælpende hånd til fami-
liens vaner. Og nej, det 
handler ikke om at slå op 
med telefoner eller Netflix, 
men om at få et mere be-
vidst forhold til, hvordan I 
bruger skærmene.

Imran Rashid, Katja 
Bamberger Bro og Marie 
Brixtofte: ’Skærmsund’, 
Gyldendal, 299,95 kr.

SNACKS

Sophia Loren, Elizabeth Taylor og andre 
af 60’ernes store kvindelige idoler fandt 
tilsyneladende deres eget hår så kedeligt, 
at de hellere ville gå med paryk. Det fik 
mange af samtidens kvinder til også at 
drømme om andres hår, skriver Samvirke 
i 1969. 
 ”Parykmoden har gjort kvindehår til 
en mangelvare,” forklarer bladet på et 
tidspunkt, hvor mange kvinder altså tager 
håret af, når de går i seng.

Artiklen afslører også, at verdens sun-
deste hår findes på kvinder i de italienske 
og schweiziske bjerge. Det sydeuropæi-

ske hår er derfor populært til parykker, og 
opkøbere betaler de lokale kvinder ca. 50 
kr. for 100 g naturligt blødt og mindst 40 
cm langt hår, hvis de lader lokkerne falde. 
Håret sælges så videre til grossister for 
det tidobbelte beløb.
 Hår fra storbyernes karrierekvinder er 
derimod ikke meget værd, siger eksper-
ter i artiklen. For håret udsættes for alt 
for meget støj, stress og andre psykiske 
påvirkninger, lyder forklaringen.

Læs hele historien på classic.samvirke.dk

 DU TOPPER SOM 40-ÅRIG
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SKROT DE 
SKRUELÅG
… er mange kunders hold-
ning, og nu lytter Coop,  
som sammen med Thise Meje-
ri fjerner plastikskruelåg fra 
de fem mest solgte mælkety-
per fra Änglamark og  
365 Økologi, så snart det  
nuværende lager er brugt. 
Mange kunder synes, det er 
blevet mere besværligt at 
hælde mælk fra kartonen, 
efter at plastlågene ifølge EU 
skal være fastmonteret, og  
beslutningen om at gå tilba-
ge til at åbne selve kartonen 
imødekommer således både 
et ønske fra kunderne og spa-
rer miljøet for en masse plast.

SNACKS

EN BID BEDRE
Alt det bedste fra SuperBrugsen, Kvickly 
og Irma samlet ét sted. Det er nu blevet 
virkelighed i to testbutikker med navnet 
Coop – en i Codanhus i København og 
en i Hinnerup ved Aarhus. De to butikker 
er de første i Coops nye koncept af hver-
dagsmarkeder, der byder på både billige 
basisvarer og inspiration til weekend- og 
gæstemad. F.eks. vil der være omkring 
250 af de mest populære Irma-varer, 
hele Änglamark-serien og et stort 
udvalg af økologi på hylderne. Ligesom 
kunderne vil møde en ny deli, en stor 
vinafdeling, en kvalitetsbager og et nemt 
selvbetjeningsområde.
 Butikkerne kommer med en ambition 
om at blive ’En bid bedre. Hver dag’. 
Og både medarbejdere og kunder vil 
blive involveret i udviklingen af den nye 
kæde – f.eks. kan du scanne plakater i 
butikkerne og give din mening til kende.

Mens Samvirke har været i trykken, 
er de helt tunge konfettikanoner og 

skarpeste medlemstilbud kørt i stilling. 
Vi kan nemlig fejre, at vi nu er over to 

millioner medlemmer, som i fællesskab 
ejer Coop, Danmarks største med-

lemsejede virksomhed målt på antal 
medlemmer. 

Sammen ejer andelsforeningens med-
lemmer bl.a. flere end 1.000 butikker, 
en bank, et investeringsselskab og 

ikoniske FDB Møbler.

Fra slutningen af januar markerer Coop, 
at medlemstallet har nået en milepæl 

i millionklassen. Det betyder, at du 
som medlem skal huske at vise dit 

 Coop- kort eller bippe din Coop-app, 
når du handler.  

Du har nemlig mulighed for at få  
ekstra gode medlemstilbud, ligesom 

der er store rejsegavekort på spil.

Se mere om fejringen på coopmedlem.dk

THE BIG BLUE  
Hønen, pigen, nettet, kaffen.  
Til februar kan du gense alle de 
ikoniske Irma-genstande, når 
Designmuseum Danmark slår 
dørene op for en udstilling, der 
folder Irmas mere end 100 år lange 
designhistorie ud. Det er første 
gang, det blå univers kan opleves 
på museum,  og du kan glæde dig 
til at få hele fortællingen om super-
markedskæden, der bragte kunst 
og design ind i folks hverdag.

’Irma – En designhistorie’,  
Designmuseum Danmark fra 1. februar  
til 11. august.



Gælder fra 1/2 til og med 29/2-2024.  
Ikke alle varianter føres i alle butikker. Der tages forbehold for udsolgte varer.

OPI
Literpris 52,00. 

La Mascota
Literpris 66,67. 

Argentiske druer fra 
Mascota Vineyards

1 flaske

39,-
1 flaske

50,-

39579_Vin_OPI-Mascota_samvirke_200x275mm.indd   139579_Vin_OPI-Mascota_samvirke_200x275mm.indd   1 06.12.2023   15.5506.12.2023   15.55
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BONJOUR

Kigger 
du også på 

andres indkøb?
Mød dem,
du ikke tør

spørge

SuperBrugsen
Brøndby

AASE OG PAULI NYGAARD90 og 91 år, pensionister

VI BOR I GLOSTRUP, men vi kører altid herud for at købe Cirkel Kaffe, for det er den, vi bedst kan lide. Det fandt vi ud af, da vi flyttede til Gladsaxe i 1962. Vi boede lige over for en brugs, og så har vi købt den lige siden.
FAKTISK ER VI BEGGE to fra Vejle. Vi mødte hinanden på en pinsetur for ung-domsafdelingen af vores fagforening HK. Jeg er udlært i en trikotageforret-ning, og Pauli har arbejdet inden for jern og metal. Pauli tog kontakt til mig efter turen, og så var vi enige om, at vi to skulle snakke sammen. Jeg var knap 17 år, og Pauli var 18. Det er 73 år siden, og nu har vi tre døtre, fem børnebørn og seks oldebørn.

TIDLIGERE HOLDT VI OFTE middagsselska-ber, men det gør vi ikke så meget mere. Sommetider køber vi stadigvæk en kasse med god vin, for vi kan godt lide at nyde et glas sammen i weekenden. I dag har vi også købt broccoli, gule-rødder og æbler, det skal man jo have. Og så har vi købt franskbrød. De har et rigtig godt et herinde, som slet ikke bliver tørt, selvom man ikke får det spist de første par dage. Vi får altid yoghurt med drys på og en skive brød sammen om morgenen, så drikker vi te imens og læser avisen. 

AF LOUISE ELLY MEYER   FOTO THOMAS NIELSEN
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Kvickly
Hvidovre  

CARINA PETERSEN
41 år, sygeplejerske  
JEG KOMMER direkte fra mit arbejde på Kongens Nytorv i København. Jeg er sygeplejerske og arbejder med sundhedsforsikringer i en lille iværk-sættervirksomhed. Egentlig skulle jeg bare hente en pakke, men så blev det også til lidt andre ting. F.eks. en Mou tomatsuppe. Den er god at have i fryseren til de dage, hvor det skal gå lidt stærkt. 

I MORGEN får jeg besøg af en medstu-derende. Vi er begge ved at tage en coach-uddannelse inden for stress og sundhed, og vi skal forberede os på noget undervisning sammen, så jeg har købt lidt cookies til os. 
DER ER OGSÅ cola i posen. Det er mig, der drikker mest af det derhjemme. Jeg har en kæreste og to børn, men jeg får i hvert fald et glas eller to om dagen. For én gangs skyld har jeg ikke nogen planer i aften. Det er så dejligt. Og det er der, de chips, jeg lige har købt, kommer ind i billedet. Jeg skal bare slappe af. 

BONJOUR
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365 discount
Albertslund

OLIVER MANSOUR

20 år, gulvsliber

MIN KÆRESTE SKREV til mig, at der var 

tilbud på æg i 365, så det har jeg lige 

været inde og købe. Hun havde lavet 

en lille indkøbsliste med forskelli-

ge hverdagsting, men jeg har også 

handlet ind til fredag. Det vil sige slik, 

chokolade og chips. 

JEG FRIEDE til min kæreste for nogle 

måneder siden foran hele hendes og 

min familie, jeg var nede på knæ og 

det hele, så vi er faktisk forlovet nu. Vi 

har været sammen i tre år, og hun har 

bare været rigtig god for mig. Jeg har 

også købt ind til, at vi kan få en lille 

drink i aften. Vodka med sodavand. 

Det er ikke særlig tit, jeg drikker, men 

jeg følte for det i dag. Her i week-

enden skal jeg bare slappe af med 

min kæreste, og så skal min søster 

føde for tredje gang. Jeg har en nevø 

og en niece i forvejen. Dem ser jeg 

rimelig ofte. Så spiser vi mad hos min 

søster og leger sammen. Det er meget 

hyggeligt. 

I MIN FRITID GÅR jeg tur med min hund, 

Kuda, og så kunne jeg godt tænke mig 

at gå til kampsport igen. Da jeg var 

yngre, gik jeg til kung-fu. Jeg kan godt 

lide, at det meget er noget med at 

bruge hjernen og ikke bare at slås. 

BONJOUR
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Skraldespanden med plastik 
har top på. Stigende bevidst-
hed om klima, hverdagsfor-
brug og endnu flere skralde-

spande under køkkenbordet og ude i 
indkørslen har nemlig fået danskerne 
til at sortere i stor stil, og siden 2014 
er mængden af plastikaffald mere end 
fordoblet, måske nærmest tredoblet. 
Men selvom vi sorterer og sorterer, 
er det ikke ensbetydende med, at al 
plastikken bliver genanvendt. 

Mere end 30 % af den plastik, 
danskerne putter i plastik-affalds-
spanden, ender således slet ikke som 
ny plastik, men havner i en stor ovn, 
hvor man brænder plastikken af og 
udnytter den til at skabe energi. Det 
viser en rundringning, månedsma-
gasinet Samvirke har foretaget til de 
danske kommuner og affaldsselska-
ber. Og vi taler ikke om én eller for den 
sags skyld otte skraldebiler fyldt med 
plastik, som kører ind til forbræn-
dingsovnene. Danskerne sorterer 
hvert år mere end 66.000 ton plastik 
fra husholdningsaffaldet og lægger 
det i spanden til genanvendelse. De af-
faldsselskaber, Samvirke har talt med, 
tømmer samlet set mere end hver 
anden skraldespand i Danmark. Og 
bruger vi deres vurdering af, at 30 % af 
plastikken ender som energiudnyttel-
se – som det kaldes, når man brænder 
affald af og bruger varmen til at lave 
bl.a. fjernvarme og el – ender knap 
20.000 ton af den plastik, danskerne 
møjsommeligt har sorteret fra, i en 
forbrændingsovn. 

Dårlig emballage er en af forklarin-
gerne på, at så meget plast slet ikke 
ender som ny plastik, fortæller 
Morten Glasius, der er funktionsleder 
for kommunikation hos Odense Re-
novation, som årligt indsamler 2.900 
ton plastik og mælkekartoner. Her er 
det 19 % af plastikken, der ikke kan 
genanvendes. 

”En del af den emballage, som pro-
duceres i dag, er i så dårlig kvalitet, at 
den ikke kan genanvendes. Det giver 
også udfordringer for genanvendel-
sen, når forskellige materialer eller 
plasttyper er svejset sammen i samme 
produkt,” fortæller han. 

PLASTIK LAVES AF olie, og hver gang 
man producerer 1 kg helt ny plastik, 
udledes 2,35 kg CO2 til atmosfæren, 
viser tal fra Dansk Affaldsminimering. 
1 kg plastik produceret af genanvendte 
materialer udleder kun 0,16 kilo CO2. 
Det stemmer godt overens med en 
rapport fra COWI og Brancheforenin-
gen Cirkulær, der angiver besparelsen 
til 2,17 kilo CO2 pr. kg genanvendt 
plastik.  Forskellige undersøgelser har 
forsøgt at fastslå, hvor meget plastik 
hver husstand årligt smider ud, men 
forskellige metoder giver forskellige 
resultater. Dog er man enige om, at en 
gennemsnitlig dansk husstand smider 
omkring 50 kg plastik ud hvert år. 

Nana Winkler er specialkonsulent 
hos Brancheforeningen Cirkulær, 
og hun peger på, at bl.a. de mange 
forskellige plastiktyper kan gøre det 
svært at sikre høj genanvendelse.

PLASTIKSORTERING 
Gode intentioner går op i røg

Op mod en tredjedel af al den plastik, du sorterer til genanvendelse derhjemme, 
bliver slet ikke genanvendt. Dårlig emballage er en af årsagerne, men du må 
endelig ikke stoppe med at sortere, råder eksperterne. For det, der ikke kan 

genanvendes i dag, kan vi måske genanvende i morgen.

AF KRISTIAN HERLUFSEN   RESEARCH EVA GULD KLAUSEN OG KRISTIAN BEJDER

 
HJÆLP GENANVENDELSEN  

PÅ VEJ
Når du sorterer dit plastikaffald, kan 

to små tricks hjælpe med at sikre 
en endnu bedre genanvendelse. 

1
Skil plastikken i de forskellige 

emballagetyper ad. Mange kød- og 
pålægspakker består af f.eks. en 

hård bakke med en blød folie som 
låg. Træk låget af, og læg de to 

forskellige plastiktyper i spanden til 
plastikaffald.

2
Undgå så vidt muligt at aflevere 
plastik i lukkede poser. De fleste 

kommuner vil helst modtage plastik-
ken løst, for så er den nemmere at 

sortere. 

FOKUS
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”Emballagedesignet betyder enormt 
meget for genanvendelsen. Plastikin-
dustrien har lavet en meget fin guide 
til, hvordan producenterne kan lave 
gode emballager, og derfor kan det un-
dre mig, at der kommer så mange nye 
emballager på markedet, hvor man 
alligevel ikke har tænkt genanvendelse 
ind, for er emballage først designet 
til genanvendelse, skal den nok blive 
genanvendt. Men der ligger jo meget 
markedsføring i emballagen også.”

Nogle af producenterne er dog også 
så plastikforskrækkede, at de helt 
dropper plastikken, når de lancerer ny 
emballage, men det er sjældent en god 
idé, mener Nana Winkler. 

”Det er jo ikke nødvendigvis bedre 
at erstatte plastik med et stykke 

pap, der bliver slasket, når det har væ-
ret i kontakt med fødevarer. Pap skal 
være rent og tørt for at kunne bruges. 
Meget plastik kan genanvendes, hvis 
blot det er designet hensigtsmæssigt.”

Meget plastik er slet ikke sammen-
sat på en måde, så det er sikkert at 
genanvende plastikken til samme type 
af produkter. Nogle plastproducenter 
kan bruge stoffer i deres ’opskrift’, 

som forhindrer, at plastikken kan bru-
ges til eksempelvis fødevarer. Derfor 
ender f.eks. emballage fra madvarer 
ofte som vejkegler eller plastikrør, 
fortæller Anne Aittomaki, der er 
strategisk direktør i organisationen 
Plastic Change. 

”Sammensætningen af plastik og 
emballager er i dag alt for ubæredyg-
tig. Vi skal i gang med at tale om, hvad 
de forskellige stykker plastik indehol-
der, og begrænse vores plastikforbrug. 
Vi skal også blive enige om at bruge 
færre typer plastik og at bruge færre 
stoffer, der ødelægger mulighederne 
for genanvendelse.”

NÅR MAN SIGER GENANVENDELSE af 
affald og sortering af plastik, er der 

66.000
ton plastik sorterer danskerne 

hvert år til genanvendelse. Mere 
end 30 % ender dog med ikke at 

blive til ny plastik.

FOKUS

Farvel, flaske! Når du sorterer, kan du hjælpe genanvendelsen på vej ved at skille din emballage ad, hvis den består af flere forskellige typer plast. 
Og ved at sørge for ikke at aflevere den i lukkede poser. FOTOS: ISTOCK
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mange danskere, der forestiller sig, at 
genanvendelse er en magisk løsning, 
hvor man putter plastik ind, og så 
kommer der gode ting ud, men det syn 
harmonerer ikke med virkeligheden, 
siger Anne Aittomaki. 

”Vi bruger alt for meget plastik i ver-
den i dag, og den allervigtigste ting er, 
at vi bringer vores forbrug af plastik 
ned. Vi har allerede passeret den pla-
netære grænse for, hvor meget plastik 
kloden kan klare. Vi kommer ikke til 
at kunne genanvende mere, hvis ikke 
vi får mængderne ned, og så skal vi af 
med den skadelige kemi. Vi kan godt 

IKKE ENS FOR ALLE
I 2021 blev der indført 
ens regler for, hvilket 

affald kommunerne skal 
hente hos danskerne, 

men selvom der er 
kommet ens sorterings-
kriterier, har kommuner-
ne stadig frihed til selv 
at bestemme, præcis 

hvordan de vil modtage 
affaldet.

Derfor kan du eksem-
pelvis opleve, at nogle 

kommuner vil have sylte-
tøjsglasset skyllet, mens 
andre er glade, hvis blot 
du skraber madrester ud 
af emballagen. Tjek din 
kommunes hjemmeside.

komme i mål, det kræver bare, at vi 
fokuserer på at løse vores overforbrug 
som det primære og herefter fornuftig 
og sikker genanvendelse af plastik.”

I begyndelsen af 2023 
udgav FN rapporten 
’Chemicals in Plastic 
– A Technical Report’. 
Rapporten opsætter 
nogle pejlemærker for, 
hvordan man kan sikre 
bedre genanvendelse. 
Bl.a. skal producen-
terne fortælle, hvilke 
kemikalier der er brugt 
til at producere de 
forskellige emballager 
og plasttyper. 

For plastik består 
ikke bare af olie. Under 
produktionen bliver 
der tilsat forskellige 
kemikalier, der eksem-
pelvis gør det muligt 
at bøje plastikken, 
eller kemi, der sikrer, 
at ketchuppen ikke 
sidder fast på siden af 

flasken, men glider ned, når du vender 
ketchuppen på hovedet. Forskere har 
kortlagt mere end 13.000 forskelli-
ge kemikalier i plastik, og en del af 
kemikalierne kan være skadelige for 
enten mennesker eller miljøet eller 
begge dele. 

”En ting er, at kemien er skadelig, 
det er noget skidt, men når vi ikke 
ved, hvilke kemikalier der er i forskel-
lige slags plastik, ved vi ikke, hvad vi 
kan anvende plastikken til, og så er 
vi tilbage ved vejkeglen. Hvis vi ved, 
hvilke stoffer der er brugt i plastikken, 
bliver det nemmere at genanvende 
den i høj kvalitet bagefter,” siger Anne 
Aittomaki.

NÆSTEN HALVDELEN AF DEN PLASTIK, vi 
smider ud hvert år, kommer fra vores 
forbrug af dagligvarer. I Frankrig har 
man vedtaget en lov, der pålægger 
større butikker at have en vis mængde 
varer på hylden, hvor forbrugerne 
kan undgå emballage ved f.eks. selv 
at medbringe beholderen. En god løs-

FOKUS

”Vi skal i gang med at tale 
om, hvad de forskellige 

stykker plastik indeholder, 
og begrænse vores  

plastikforbrug.
Anne Aittomaki, strategisk direktør i 

organisationen Plastic Change

Tonsvis af plastik havner i en forbrændingsovn i stedet for som ny plastik. Men EU har vedta-
get målsætninger, der skal få genanvendelsen højere op. FOTO: FINN FRANDSEN/RITZAU SCANPIX



ning, når man f.eks. skal købe havre-
gryn eller hårshampoo. Det kan være 
en måde at sænke forbruget, samtidig 
med at vi også begynder at genanven-
de mere.

”Borgerne er begyndt med at 
sortere derhjemme, og de kan jo se, at 
bjerget af plastikaffald er stort, men 
det hjælper jo ikke, når vi får embal-
lage, der umuligt kan genanvendes. 
Vi kunne starte med et forbud mod at 
lime eller svejse plastik sammen med 
andre materialer. Vi vil så gerne tale 
om en cirkulær økonomi, og lige nu 
er plastik ikke et cirkulært materiale. 
Det er, som om det kun er borgerne, 
der gør noget,” siger Anne Aittomaki.  
EU har vedtaget målsætninger, der 
skal få genanvendelsen af plastik høje-
re op. I 2025 skal vi nå 50 % genanven-
delse, og i 2030 skal 55 % af al plastik 
genanvendes. I 2025 træder det udvi-
dede producentansvar for emballager 
tilmed i kraft. De nye regler betyder, 
at det fremover er virksomhederne, 
der producerer emballagen, som skal 
betale for håndteringen af affaldet.

Målet er at tilskynde producenter-
ne til at bruge emballage, der har en 
lavere belastning af klimaet og miljøet, 
forklarer Nana Winkler fra Branche-
foreningen Cirkulær.

”Vi håber, der bliver et økonomisk 
incitament til at sikre god nok genan-
vendelse, når man designer emballager.”

Et emballagedirektiv løser ikke alle 
problemer, men samtidig står en ny 
generation af designere, der får mere 
uddannelse i cirkulær udnyttelse, på 
spring, ligesom der er opfindere, som 
forsøger at finde løsninger på plastik-
problemet. 

F.eks. ved at findele plastikken på 
nye måder, så man kan bruge elektro-
lyse til at skille materialerne og få dem 
tilbage i kredsløb. 

DU MÅ ENDELIG IKKE STOPPE med at 
sortere dit affald, selvom en del af pla-
stikken altså ikke kan genanvendes. 
Sådan lyder det både fra Nana Winkler 
fra Brancheforeningen Cirkulær og fra 
Morten Glasius.

”Det, der ikke kan genanvendes 

i dag, kan vi måske genanvende i 
morgen. Hvis plastik først ender i 
skraldespanden med restaffald, får 
det ikke en chance, så danskerne må 
endelig ikke stoppe med at sortere,” 
siger Morten Glasius.

Selv om emballagen bliver mere 
ensartet, og de teknologiske løsnin-
ger til genanvendelse bliver bedre og 
bedre, når vi dog aldrig op på 100 % 
genanvendelse af plastikaffald, fortæl-
ler Nana Winkler.

”Vi når aldrig uendelig genanven-
delse af plastik. Plastikpolymerer 
bliver også slidte, når de er blevet gen-
anvendt mekanisk mange gange. På et 
tidspunkt skal noget plastik kasseres 
eller behandles ved andre processer, 
hvor plast nedbrydes i de oprindelige 
bestanddele. Vi skal blot sikre, at pla-
stik får så langt et liv som muligt, og at 
vi gør noget fornuftigt med plastikken 
den dag, vi ikke kan genanvende den 
længere. 

Skal plastikken skylles?
Du skal som udgangspunkt ikke skylle dit affald, inden du afle-
verer det til genanvendelse. Det gælder både plastik-, glas- og 

metalaffald. Der er ingen grund til at bruge rent vand til at rengøre 
dit affald. Skrab i stedet plastikken eller glasset rent for madvarer. 

Enkelte kommuner vil gerne have skyllet nogle typer affald let. 
Skal affaldet skylles, så brug det vand, du alligevel har brugt til 

rengøring eller madlavning, i stedet for nyt, rent vand fra hanen.  

FOKUS

Benyt annoncekoden V05 og book direkte på tlf.
6253 2406 / info@aeroehotel.dk / www.aeroehotel.dk

Johnny Hansen, Jan Schou, Kiki
Brandt m.fl. underholder på Ærø Hotel

Husk at vi i marts afholder

“De hyggeligste strikke-

weekender”

3 dage med helpension og bl.a. ”Vintersjov med Jan, Kiki og Jørn”
2 x Overnatning m. helpension i std. dobbeltværelse, 1 x Aften-
kaffe m. Ærøpandekager, 2 x Dinnermusik m. pianist, 1 x Under-

holdning m. Jan Schou, Kiki Brandt og Jørn Bonde,
1 x Underholdning m. Syngepige Elsebeth Iver, 1 x Guidet bustur
samt færgebillet t/r m. ÆrøXpressen (sejler fra Langeland til Ærø)

Pris pr. person kun 2.295,-  l  tillæg for enkeltværelse
Ank. 2., 5., 6., 8., 9., 12., 13., 15., 16., 19., 20., 22., 23., 26. og 28. februar 2024

4 dage med helpension og underholdning af Johnny Hansen
3 x Overnatning m. helpension i std. dobbeltværelse, 1 x Aften-

kaffe m. Ærøpandekager, 2 x Dinnermusik m. pianist, 1 x Koncert
og danseaften m. Johnny Hansen, 1 x Underholdning m.

Syngepige Elsebeth Iver, 1 x Guidet bustur, 1 x Byvandring i Marstal
samt færgebillet t/r m. ÆrøXpressen (sejler fra Langeland til Ærø)

Pris pr. person kun 2.895,-  l  tillæg for enkeltværelse
Ank. 4., 11., 14., 18., 21. og 25. marts 2024



20   FEBRUAR 2024   SAMVIRKE

… og tøm så din elkedel. For den har bedst af at få hældt 
overskydende vand ud, når du er færdig med den.

Tak for kaffe 
AF CHRISTIAN GARDE

HACKS

DU HAR NETOP hældt spil-
kogende vand fra elkedlen i din te- 
eller kaffekop, og kedlen er stadig 
halvt fyldt. Så hvad gør du egentlig 
med det overskydende vand? Lader 
du det stå og bruger det til morgen-
kaffen i morgen, eller hælder du 
det ud? 

Det er bedst at tømme elkogeren, 
når du er færdig med at bruge den, 
så den ikke står flere timer eller 
natten over med vand i, råder Leif 
Skibsted, der er professor emeritus 
i fødevarekemi ved Københavns 
Universitet.

DEN PRIMÆRE GRUND er at mindske 
kalkaflejringer i elkogeren. Det er 
nemlig ikke kun, når vandet koger, 
at der udskilles kalk, som slider på 
kedlens forskellige dele. Det sker 
også, når vandet bare står i den. 
Konsekvensen er, at du oftere skal 
have gang i eddike eller citronsyre 
for at rengøre elkogeren, og det 
tærer på dens holdbarhed.

Men hvis du nu allige-
vel glemmer at få tømt 
vandet ud, kan det så 
egentlig blive dårligt? 
Nej, er det korte svar. Det 
lidt længere er, at vand i el-
kogeren kan holde sig i lang 
tid, hvis det er dækket til. Fak-
tisk kan det i princippet holde sig 
uendeligt, hvis det er i en lukket ren 
beholder. 

SÅ DER ER som udgangspunkt ikke 
nogen sundhedsrisiko ved at varme 
vand fra dagen før op. Falder der 
organisk materiale i form af skidt 
og snavs ned i elkogeren, og får 
vandet lov at stå i mange dage eller 
uger, kan det dog i princippet blive 
forurenet. Samtidig er der mulig-
hed for, at vandets smag ændrer 
sig, hvis det står for længe.

TIP!  
Brug f.eks.  

overskydende (afkølet) 
vand til dine blomster, 

hvis du er ked af at 
hælde det direkte 

fra elkogeren og ud i 
vasken.

Kaffetørstig? Lav en kop, og tøm så elkedlen for vand. Så holder den længere. FOTO: ISTOCK
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VEJEN
HJEM

Som 17-årig forlod han Nørre Ørum ved Skive 
og så sig ikke tilbage. I sine bøger kan 

THOMAS KORSGAARD 
dog ikke slippe barndommens landskab og 

lugten af gylle. Teis Gørtz drog med 
forfatteren hjem til Midtjylland – i sporet af 

hans nye novellesamling 
– for at forstå, hvad han kommer fra. 

Og hvorfor han aldrig rigtig følte sig hjemme.

FOTO MARTIN BUBANDT
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OG VI KØRER UD af København, der er omklamret af 
tåge og støvregn. Det er en morgen i december. Kulden sniger 
sig gennem bildøren og ind i knoglerne. Vi krummer os. Tho-
mas Korsgaard har trætte ben efter at have vandret hele dagen 
forinden i en svensk skov, så det passer ham godt at skulle 
sidde i en bil de næste mange timer. Han lyner ned i sin sorte 
skaljakke og undskylder for, hvis den lugter af bål. Det var 
ham, der påtog sig ansvaret for at lave ild på vandreturen.

Jeg spørger ham, hvornår han sidst har været hjemme 
ved Skive, hvor han er opvokset på en gård med 100 køer i 
Nørre Ørum. Han må tænke sig godt om.

”Jeg kommer jo ikke så fast hjem,” svarer han først.
Så bliver han enig med sig selv om, at det må have været 

i 2021 i forbindelse med udgivelsen af ’Man skulle nok have 
været der’, hvor han besøgte boghandleren i Skive.

Men i dag skal Thomas Korsgaard hjem. Aftalen er, at 
vi skal på roadtrip til Skive i sporet af hans nye novelle-
samling ’Snydt ud af næsen’, hvor han fortæller historier 
fra den samme slags landskab, som vi lærte at kende i 
hans prisvindende trilogi om drengen Tue, der vokser op 
i et fattigt og voldeligt hjem på landet. Denne gang tager 
Thomas Korsgaard læseren med indenfor i de faldefærdige 
huse med indkørslerne fulde af affald, man kører forbi på 
landevejene, og hvor man tænker: Hvem bor derinde?

Der er dog en lille udfordring. Hverken Thomas Kors-
gaard eller jeg selv har kørekort, selvom vi er to landsby-
knægte. Derfor er det pressechefen på hans forlag, der 
kører bilen, og som har lovet ”at holde sin kæft” undervejs. 
Thomas Korsgaard var ellers begyndt at tage kørekort 
tilbage i 2020 og havde overstået alle teoritimer, men så 
kom corona, og en naturlig afbrydelse indtraf. Den naturli-
ge afbrydelse brugte han til at tænke over, om det var flere 
angstanfald værd at blive ved med at tage kørekort.

”Jeg synes, det er noget af det mest ubehagelige i hele 
verden at sidde bag et rat. Alle sagde til mig: ’Det kommer 
med rutinen.’ Men for hver gang blev jeg bare mere utryg 
ved det,” siger han.

Vi sidder på bagsædet af bilen med kurs mod færgen fra 
Sjællands Odde til Aarhus. Thomas Korsgaard har været 
spændt på at skulle af sted, fortæller han.

”Men noget i mig har også haft lyst til at blive hjemme i 
København.”

THOMAS KORSGAARD SKULLE 
have været i Skive for ikke så forfærdelig længe siden. I 
slutningen af november modtog han prisen som Årets 
Kunstner af Skive Kommune, men den 28-årige forfatter 
var i Norge, hvor hans trilogi går sin sejrsgang i øjeblikket, 
så han måtte melde afbud. 

I stedet medvirkede han i et Zoom-interview, som de 
kunne vise ved prisoverrækkelsen i Skive Theater. Det 
betød meget for ham at få anerkendelse fra den egn og det 
sted, han kommer fra.

”Der var engang en mand, der sagde til mig: ’Du har også 
et horn i siden på Jylland.’ Jeg blev ikke ked af det, men 
det ærgrede mig, at han antog det. At jeg skulle have et had 
imod små steder på landet. Én ting er at flytte væk fra det 
og ikke have lyst til at bo der igen, men derfor kan man godt 
have en kærlighed til det sted. Jeg står meget ved, hvor jeg 
kommer fra, ellers ville jeg heller ikke kunne bruge den ene 
bog efter den anden på at bevæge mig rundt der, men jeg 
skriver på blandede følelser.”

At Thomas Korsgaard ingen kontakt har til hverken sine 
forældre eller søskende, er ikke en hemmelighed. Kontak-
ten gled ud, da han som 17-årig flyttede væk fra gården i 
Midtjylland og til København for at starte i 2. g på Ørestad 
Gymnasium. Det hjalp heller ikke på relationen, at han 
bragede ind på forfatterscenen med en roman, der tog 
afsæt i hans egen opvækst i et ressourcesvagt og voldeligt 
hjem.

Her kom en ung mand, der beskrev, at fattigdommen har 
sin gang i Velfærdsdanmark, og hvad det har af konsekven-

ser for børn at vokse 
op i. Han blev mødt 
af chokerede læsere, 
der udbrød: ”Tænk, 
at det findes i dagens 
Danmark.” Og: ”Kan 
man ikke bare gå ned 
på kommunen og få 
hjælp?” Det kan man 
godt gøre, medgiver 
Thomas Korsgaard, 
men fortæller, at den 
hjælp ikke nødven-
digvis er altafgøren-
de, og at vi har indret-
tet samfundet efter, 
at vi ikke kan lide, at 
folk ikke arbejder.

For Thomas Kors-
gaard var det vildt at 
opleve folk være så 
over raskede over den 
tilværelse, han skrev 
om.

”Det var også 
ensomt på en måde. 
For når man har set 
og oplevet noget, 

THOMAS KORSGAARD
Født i 1995 på Viborg Sygehus. 

Opvokset på en gård i Nørre 
Ørum ved Skive, men flyttede 
hjemmefra og til København, 
da han var 17 år. Debuterede i 
2017 som forfatter med roma-
nen ’Hvis der skulle komme et 
menneske forbi’ om en fattig 

opvækst i provinsen. Året efter 
fulgte fortsættelsen ’En dag vil 

vi grine af det’, inden han i 2021 
udgav den tredje og sidste ro-

man i fortællingen om Tue, ’Man 
skulle nok have været der’. For 
den roman modtog han senere 

De Gyldne Laurbær. 

Thomas Korsgaard står også 
bag fire børnebøger. Senest 
’Drengen, der gik i ét med 

tapetet og andre eventyr’. De 
tre andre har han skrevet med 

Frida Brygmann. Den 25. januar 
udkom han med novellesamlin-
gen ’Snydt ud af næsen’. Siden 
2018 har han boet i et socialt 
boligbyggeri i Københavns 

Nordvestkvarter.
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som folk ikke tror findes, føler man sig kun endnu mere 
eksotisk,” siger han.

Måske er det derfor, at Thomas Korsgaard på sin under-
arm har fået tatoveret: ”Dette er virkeligt.”

VI ER KOMMET over med færgen til Aarhus og 
er netop kørt gennem Sabro i Østjylland, da Thomas Kors-
gaard får øje på et hvidt busskur i vejkanten. I ved, sådan 
et, der er formet som en buet skal. Det er lavet af glasfiber 
og ret ikonisk i Danmark. Manden bag er møbelarkitekt og 
fabrikant Poul Cadovius. Thomas Korsgaard peger ud ad 
bilruden.

”Sådan et busskur overvejede vi længe at få på forsiden 
af novellesamlingen, men det fungerede desværre ikke, når 
grafikeren begyndte at arbejde med det.”

Thomas Korsgaards redaktør havde fundet frem til et 
maleri af en lang vej ude i ingenting, hvor der var dette 
busskur. Det var næsten chokerende for forfatteren at se 
maleriet, fordi det føltes som fra hans egen novelle ’Snydt 
ud af næsen’, hvor hovedpersonen Kevin har sat sig ind i et 
busskur for at sunde sig i ly for regnen, inden han skal gå 
videre hjem efter at have solgt mærker i nabobyen. Det var 
præcis samme gråvejr med optræk til regn som i novellen, 
præcis den samme vej med kantpæle og marker ude ved 
siderne.

Busskuret er et godt billede på Provinsdanmark. Det er 
en anerkendelse af, at ens landsby er stor nok til at have 
sådan et, og det betyder, at man rent faktisk kan komme 
væk derfra. I sådanne busskure kommunikerer man med 
sprittusch og frække beskeder i en blanding af kedsomhed 
og håb om kontakt. Jeg har selv skrevet de mest åndssvage 
ting og svaret andre i uendelige tråde. I Thomas Kors-
gaards novelle står der skrevet på væggen af busskuret: 

”FOR DEN BEDSTE LUDER RING:
97528252
Fup
Nej det er ikke
Det virker ikke
Virker ikke
Nummeret virker ikke :-( ”

Thomas Korsgaard kommer fra et sted, der næsten ikke 
er til stede. Man kan ikke engang kalde det for en landsby. 
Det er et landområde, der består af mange små steder, 

der glider over i hinanden. Der er marker, marker og atter 
marker og så bondegårde og kirker. 

”Selvom det er et lille sted, er det jo nok sådanne steder, 
der er flest af i Danmark,” siger han.

Novellesamlingen ’Snydt ud af næsen’ udspiller sig også 
i sådan et landskab. Det bliver ikke kaldt for Nørre Ørum 
som i Korsgaards andre bøger, men det minder om hans 
midtjyske barndomssted. Novellerne beskriver et miljø på 
landet med folk, der er i underskud på den ene eller anden 
måde. Økonomisk, socialt og personligt. De bor i faldefær-
dige huse, hvor der er sat træplader for vinduerne, og der 
er en dynge skrald udenfor. De fleste tekster handler om en 
utryg tilværelse, hvor man ikke aner, hvad der sker i morgen: 
”Kan vi blive boende?” Ifølge Korsgaard har personerne en 
tapperhed i sig. Det er nogle seje mennesker, fordi de står 
det igennem og gerne vil det gode.

”Forfatter Ida Jessen, som jeg beundrer rigtig meget, 
sagde til mig: ’Du skriver med et overskud om underskud.’ 
Og det gjorde mig glad, for det var en fin linje om, hvad det 
er, denne bog handler om.”

Danmark er et lille land, men alligevel er det knækket 
over, og vi kender slet ikke hinanden så godt, som vi går 
og tror, mener Thomas Korsgaard. Han har venner fra 
København, der har rejst til New York og Berlin, men som 

L

”NÅR MAN HAR SET OG  
OPLEVET NOGET, SOM FOLK 
IKKE TROR FINDES, FØLER 
MAN SIG KUN ENDNU MERE 

EKSOTISK.”

INTERVIEW
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kun har været i Aarhus en enkelt gang. Omvendt sidder der 
mennesker på landet og tror, at København kun er som i 
nyhederne på TV 2 News.

”Min mormor nåede aldrig at komme til København, før 
hun døde. Hun var en af dem, som sagde til mig, når jeg 
fortalte, at jeg gerne ville flytte til hovedstaden: ’Hvad skal 
du derovre? De skyder sådan. Jeg vil ikke have, at du bliver 
skudt.’”

Thomas Korsgaard gengiver mormorens stemme på klin
gende midtjysk i morskab. I det hele taget begynder han at 
snakke mere jysk, jo nærmere vi kommer hans hjemstavn.

Vi har kørt længe på Viborgvej, der fører os direkte til 
Skive. Thomas Korsgaard er nu i velkendt terræn, og vi 
suser forbi den ene kantpæl efter den anden og læbælter, 
der hegner markerne ind. Så siger han pludselig:

”Drejer vi til højre nu, kommer vi hen til mine forældres 
gård i Nørre Ørum. Lad os dog vente lidt og i stedet køre til 
Skive og få noget frokost.”

THOMAS KORSGAARD VAR ET 
følsomt barn. Han gik grædende fra sin første fodboldtræ
ning, fordi der blev talt så hårdt. Sådan kan tonen være i 
fodboldkulturen, ved han godt, men det gik lige i kroppen 
på ham, når de andre råbte, at han var en taber og ikke 
kunne finde ud af at spille. I bilen på vej hjem fra træning 
kunne faren slet ikke skjule skuffelsen over, at hans dreng 
ikke gad spille fodbold.

”Så græd jeg endnu mere og tiggede ham om, at jeg ikke 
skulle af sted igen. Min far syntes, at man skulle give ting 
en chance, men jeg fik lov at slippe, for jeg havde denne 
voldsomme modstand imod det. I stedet skulle jeg prøve at 
gå til badminton, og der havde jeg det på samme måde. Jeg 
følte mig bare ikke velkommen i sportssammenhænge,” 
siger han.

Ifølge Thomas Korsgaard må mænd og drenge ikke være 
følsomme. Det skyldes en gammeldags forventning til, 
hvordan man er en rigtig mand. Mænd skal forsørge fami
lierne, de skal ikke sidde og tude, men være heroiske og stå 
igennem det svære.

”Resultatet er tit desværre, at vi får nogle dybt hæmmede 
mennesker, der ikke kan snakke om, hvordan de har det, og 
som ender med at gå amok på deres omgivelser på den lille 
eller helt store skala,” siger han.

I de fleste af Thomas Korsgaards bøger må mændene hel
ler ikke vise følelser. Han øver sig selv i ikke at sige, at det 
er en svaghed at vise følelser. Som barn fik han hele tiden 
at vide: ”Lad vær’ at skabe dig.” Eller: ”Pak det væk.” Det 

gjorde, at han gik alene med sine følelser. Han turde heller 
ikke skrive dagbog, fordi det var noget, piger gjorde. Og det 
var slet ikke godt at være ’piget’.

Da han blev ældre, fik han sig en god veninde, som gik 
i klassen under ham og boede i en tryg murermestervilla, 
hvor han endelig kunne snakke om de svære ting, han ople
vede hjemme på gården, hvor man var presset på overskud, 
både mentalt og økonomisk. Faren var landmand, mens 
moren var udlært bager. Der var lange perioder, hvor hun 
var arbejdsløs og depressiv.

”Når jeg ikke var sammen med min veninde, isolerede 
jeg mig bare. Når jeg kom hjem fra skole, gik jeg ind på mit 
værelse, skubbede kommoden foran døren, så der ikke var 
nogen, som kunne forstyrre mig, og så sad jeg nærmest 
helt i apati og ventede. Ventede på, at dagen, hvor jeg kunne 
komme væk derfra, skulle komme.”

Thomas Korsgaard var 15 år, da han lagde de første pla
ner om at flytte hjemmefra.

Jo ældre han er blevet, jo mere har han mistet sin føl
somme side. Al den moralisering har slidt det væk. På nær 
når han skriver. Så kommer følsomheden tilbage.

”Der er mange grunde til, at behovet for skriften opstår i 
én. Jeg skriver for at genvinde et rum, hvor det er tilladt at 
have følelser. I enrummet, hvor skriften opstår, kan følsom
heden bruges til noget, og det sære er så, at når bøgerne er 
færdige, så bliver jeg altid lidt flov over netop at have vist 
følelser.”

PÅ LANDET HAR MAN STYR på, 
hvem der ejer jorden, og hvor skellet præcis går. Thomas 
Korsgaard illustrerer for sjov, at han også ville kunne ud
pege ejermanden uden at skulle repetere.

”Det er Franks mark, det er Sørens mark, det er vores 
mark,” siger han.

Vi kører tæt ved noget af hans fars gamle jord, som han 
plejede at låne ud hvert år, når der blev afholdt Sønder 
Ørum byfest. Men så skete der en ulykke på gården. En 
ulykke, som Thomas Korsgaard svagt husker, men han un
derstreger, at vedkommende klarede den. Det var dog ikke 
noget, som lokalsamfundet glemte, og familien Korsgaard 
blev blacklistet.

Da Thomas ringede og prøvede at booke forsamlings
huset til sin konfirmation, oplevede han modstanden. En 
dame i den anden ende af røret spurgte, hvem det var, hun 
talte med. Den 14årige dreng fortalte, hvem han var søn af. 
Så tog hun røret fra øret og råbte ud i lokalet: ”Det er hans 
søn.” Den anden svarede tilbage: ”Nå, det er dem, så vil vi 
ikke leje forsamlingshuset ud.”

”Jeg vidste ikke, hvad jeg skulle sige igen. Så lagde jeg på og 
havde det helt vildt mærkeligt. Jeg havde ikke lyst til at sige 
det til min far, så han skulle blive ked af det,” husker han.

Den modstand, familien oplevede, har Thomas Kors
gaard brugt som inspiration til sin nye novellesamling, hvor 
man holder sig fra klovbeskæreren Åge Jørgensen og hans 
søn, fordi faren har kørt en person fra lokalsamfundet ihjel 
i en ulykke. Ingen vil sælge brænde til ham, når han ringer 
op på annoncerne.

”JEG SKRIVER FOR AT
 GENVINDE ET RUM, HVOR DET 

ER TILLADT AT HAVE 
FØLELSER.”

L
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Fjorden kommer til syne med dens beroligende effekt 
på vores højre side, og vi kører forbi byskiltet i Skive. Det 
er Inger Støjberg-land, vi befinder os i, forklarer Thomas 
Korsgaard og nævner, at hans bedsteforældre boede tæt 
ved politikerens fødegård. Noget af det første, vi møder, er 
en Cirkel K-tank. Det får Thomas Korsgaard til at fortælle, 
at han arbejdede hos konkurrenten 7-Eleven længere oppe 
ad vejen. En central del af hans arbejde bestod i at rende 
hen til Cirkel K og se, hvad benzinpriserne var hos dem, så 
han kunne taste det ind i et system og på den måde sikre, 
at hans tank kunne have den billigste benzin hele tiden. 
Vi kører forbi en butik, der kun sælger flødeboller, inden 
Thomas Korsgaard registrerer, at hans gamle tankstation 
ligger her endnu.

”Det er godt at se, at I holder skansen, selvom jeg er rejst 
væk,” siger han for sjov.

Vi kører hen til en parkeringsplads, som forfatteren ken-
der, og da vi træder ud af bilen, skyder hans skuldre i vejret 

som en raket. Så siger han:
”Nu kan jeg da godt 

mærke, at jeg er tilbage i et 
lillebitte sted.”

DAGEN VAR 
ENDELIG kommet. 
17-årige Thomas Kors-
gaard blev kørt til toget af 
sin mor og vinkede farvel 
til hende og til det liv, han 
havde haft på gården i 
Nørre Ørum. Siden har 
han ikke set sin familie. 
Med sig i toget havde han 
sin cykel og nogle sorte 
affaldssække, som han 
havde proppet sit tøj, sin 
dyne og hovedpude ned i. 
I rygsækken lå hans com-
puter, mobiloplader, noget 
læsestof, pas og nogle 
penge. Alt det, man ville 
tage med på en lang ferie. 
Thomas Korsgaard skulle 
dog ikke på ferie. Han var 
færdig med Nørre Ørum 
for altid og skulle flytte 
alene til København for 
at starte i 2. g på Ørestad 
Gymnasium.

”’Nu klarer jeg mig selv,’ 
tænkte jeg. Selvfølgelig var 
det skræmmende, men jeg 
husker det mest som så-
dan en frihedsfølelse. Jeg 
havde næsten ingen penge 
og anede ikke, hvordan 
jeg skulle få det hele til at 

hænge sammen. Jeg var dog meget lidt bange. Det var en 
lettelse at slippe væk.”

Da han ankom til Valby Station, skulle han videre over 
i et S-tog. Han kunne ikke bære alle sine ting på én gang, 
så det var en kamp med tiden for at undgå, at togdørene 
lukkede i, og at han ville kunne se alt, hvad han ejede, køre 
væk uden ham. Det var et helvede lige dér, men han nåede 
det lige akkurat.

Sommerferien havde han brugt på at finde et sted at 
bo gennem Boligportalen, hvilket blev et lille værelse på 
Frederiksberg. Han skulle også optages på et gymnasium, 
der havde nogenlunde samme studielinje som på Skive 
Gymnasium. Han sendte en ansøgning af sted til Ørestad 
Gymnasium, hvor han skrev alle de rigtige ting om, at han 
var en engageret elev, der ville være en del af elevrådet. Og 
vigtigst af alt fik han sig et job. Det blev som abonnements-
sælger for dagbladet Politiken.

”Hende, der skulle ansætte mig, kunne vist godt mærke, 

L
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at her var noget på spil, der ikke kun hand-
lede om at tjene lidt ekstra penge ved siden 
af studiet,” siger han.

Hans kendskab til København var ikke 
større end Strøget, Rundetårn og de klas-
siske turistattraktioner, som han havde 
set, når han havde været i storbyen på blå 
mandag eller på lejrskole. Hovedstaden 
fungerede som en metafor for ham. Det 
var det længste væk, man kunne komme i 
Danmark. Og det var den største by. Fra sin 
tid i SF Ungdom kendte han en håndfuld 
mennesker, som han kunne række ud til i 
København, og gennem dem fik han flere 
nye venner. Når han havde råd til at gå i 
byen, var han glad for at tage på Masken 
Bar, en homobar i Studiestræde, og Living 
Room i Larsbjørnsstræde, hvor man sad i 
nogle meget dybe sofaer.

Han lærte mest København at kende ved, 
at han flyttede så meget rundt fra den ene 
bydel til den anden. Der var også lange peri-
oder, hvor han ikke vidste, hvor han kunne 
bo, så han måtte sove på sofaen hos venners 
forældre, mens han finkæmmede Facebook 
og Boligportalen for værelser. Engang var 
han nødt til at forlade en mediefagstime, 
fordi han blev ringet op af en udlejer og 
skulle ud at se en lejlighed i Nordvest. Han 
gik op til læreren og spurgte, om han ikke 
kunne slippe for at få fravær. Hans fraværs-
procent var alarmerende høj. Og det værste, 
der kunne ske, var, at han blev smidt ud af 
gymnasiet, for så røg SU’en.

De fleste teenagere føler sig trætte, men 
Thomas Korsgaard var ualmindeligt træt. 
Når han havde været i skole, arbejdede han 
fra klokken 16.00 til 21.00 som avissælger, 
og det var alle hverdage. Han var trådt ind 
i voksenlivet tidligere end de fleste, men 
beslutningen om at forlade Nørre Ørum og 
flytte alene til København fortrød han på 
ingen måde. Tværtimod var han stolt af sig selv.

En dag stod Thomas Korsgaard og delte aviser ud på 
Strøget. Det var hans første sommer i København. Pludselig 
kunne han se ud ad øjenkrogen, at en dreng fra hans gamle 
folkeskole i Midtjylland kom gående med sine forældre. 

Thomas Korsgaard stod i en Politiken-jakke 
og havde mest lyst til at gemme sig. Drengen 
fnisede, da han opdagede ham: ”Ej, står du 
der,” udbrød han. Der faldt hans beslutning 
om at flytte lidt til jorden.

”Jeg tror ikke, at han mente det ondt. 
Men jeg var rejst så langt væk, og så kom 
de gående, som om det var det nemmeste i 
verden at gøre,” siger han og tilføjer:

”Danmark er lille for dem, der har råd. 
Ellers er det meget stort og splittet.”

VI DREJER IND på ’verdens 
længste grusvej’. Eller Sejstrupvej, som den 
rigtigt hedder. Verdens længste grusvej 
er noget, som Thomas Korsgaard altid har 
moret sig med at kalde vejen, hvor hans 
forældres gård ligger, og som fører hen til 
Nørre Ørum. Og jeg må sgu give ham ret i, 
at det er en pokkers lang grusvej. Knap tre 
kilometer lang er den, inden den til sidst 
bliver til hullet asfalt.

På den første strækning kører vi forbi 
adskillige stykker limousinekvæg, der går 
og græsser. Det bliver afløst af en stubmark, 
hvor der stod majs i sommer. Det giver en 
helt særlig lyd, når man kører over sådan 
en stubmark i bil, og stubbene rasper på 
undervognen, forklarer han.

”Pas på, der kommer et utrolig skarpt 
sving om lidt,” advarer han og fortsætter:

”I det her sving har vi været ved at ende i 
ulykker så mange gange, fordi min mor bare 
gerne ville hjem og kørte lidt for hurtigt. 
Det er ikke her, man skal komme susende.”

Et par minutter senere når vi frem til et 
særligt skilt i vejkanten, hvor der står, at 
der er tre kilometer til Nørre Ørum. Vores 
chauffør, pressechefen fra forlaget, vil ger-
ne have taget et foto af Thomas Korsgaard 

og mig ved skiltet. Vi skal til at åbne døren, da forfatteren 
udbryder:

”Nu kommer der kraftedeme en bil derovrefra. Hold lige 
her.”

”Det er en stor Volvo,” siger pressechefen.
”Så er det nok ikke min far.”
Volvo’en drejer den anden vej, men vælger så at stoppe 

op. Føreren synes sikkert, at det virker suspekt, at vi holder 
stille her midt på vejen, forklarer Thomas Korsgaard. 

”Vedkommende har nok taget vores nummerplade, og 
om få minutter ved alle i Nørre Ørum, at vi har kørt der. 
Normalt kommer der jo ikke et menneske forbi.”

Sidst Thomas Korsgaard var forbi dette vejskilt på 
grusvejen, spytvaskede han det, fordi det var helt tildækket 
af alger. Han dokumenterede det med en video på sin Insta-
gram med teksten: ”Nogen skal jo gøre det.”

I dag står der et spritnyt skilt, der viser vej til Nørre Ørum.

THOMAS  
KORSGAARDS  

ARBEJDSVANER
”Jeg står op mellem kl. 

07:00 og 08:00, laver en 
kop kaffe, så sætter jeg 

mig i mine natbukser på en 
gyngestol med compu-
teren på låret og skriver. 
Det er en dårlig vane at 
sidde sådan og slet ikke 
ergonomisk korrekt, men 

det fungerer for mig. Jeg vil 
gerne hurtigt i gang med at 
skrive, efter jeg er vågnet, 
for svarene kommer mere 
naturligt, og teksten bliver 

skarpere af det. Jeg skriver 
indtil middag, så tager jeg 
et bad og går ud af lejlig-

heden. Enten tager jeg hen 
og dyrker crossfit, ellers 

går jeg en lang tur. Jeg har 
brug for et skifte, inden jeg 
kan skrive videre. Efter træ-
ningen eller gåturen sætter 
jeg mig i gyngestolen igen 

og skriver, indtil jeg ikke 
gider mere. Så læser jeg 
lidt og laver aftensmad. 

Hvis jeg har perioder i mit 
liv, hvor jeg ikke kan hellige 
mig skriveriet hele dagen, 

fordi jeg skal alt muligt 
andet som f.eks. pressear-
bejde og foredrag, tvinger 

jeg mig selv til at stå op 
kl. 05:00. Sådan har det 

været på det seneste, men 
jeg glæder mig allerede 

til at kunne krybe ind i mit 
kammer igen og kun skulle 
skrive. Det er her, jeg har 

det bedst.”

”DET ER IKKE, FORDI JEG HAR 
LYST TIL AT HAVE LUGTEN AF 

GYLLE SOM PARFUME, 
MEN JEG BLIVER EGENTLIG 

MEGET TRYG VED DEN.”

L



32   FEBRUAR 2024   SAMVIRKE

”Det er jo verdens mest ligegyldige 
skilt. Der er kun et par huse i den 
anden ende. Det er så sjovt, at de har 
skiftet det ud. Måske er der nogen 
fra kommunen, som har set min 
video og tænkt: ’Det kan vi ikke have 
siddende på os.’”

VI KØRER FORBI en 
branddam, hvor Thomas Korsgaard 
som barn skøjtede rundt med sine 
kondisko, når der var is på, hvilket 
var skidefarligt. Og så kommer hans 
barndomsgård endelig til syne. Det 
er et rødt murstenshus med sort tag, 
hvor der er to store lader ved siden 
af. Bilen kører 26 km/t og holder ikke 
stille på noget tidspunkt. Der er nok 
300 meter op til huset fra grusvejen.

”Jeg kan mærke, at I ikke må sige 
noget grimt om huset. Det betyder 
jo noget, hvor man er fra, selvom der 
kommer en utryghed op i mig nu,” 
siger han.

Thomas Korsgaard har ikke lyst til 
at udpensle, hvad der er foregået af 
traumatiske ting oppe på gården. Det 
gør han i sine bøger, forklarer han.

Vi triller forbi nabogården, der 
også er rød. Det ligner ikke, at der 
bor nogen der mere, men da Thomas 
Korsgaard voksede op, havde det 
ældre ægtepar Vagn og Gerda adresse 
der. De var nogle søde mennesker.

”Vagn blev blind, så da jeg var helt 
lille, stjal jeg en is fra deres fryser i 
garagen, men så blev jeg så skamfuld, 
at jeg gik ind til dem i huset og kigge-
de på Gerda og sagde: ’Jeg er kommet 
til at stjæle en is.’ Så smilede hun til mig og sagde: ’Det gør 
ikke noget. Vagn er jo blind.’”

Da vi når hen til hjørnet af vejen, peger han på et hus, der 
helt har opgivet at holde facaden, og siger:

”Derinde var der bordel i mange år. Det er jo helt falde-
færdigt.”

Vi drejer til venstre og kører igennem Nørre Ørum. Der 
er kirken, som er hvidkalket, og hvor Thomas Korsgaards 
forældre fik begravet et barn, de mistede ved fødslen.

”Det er et særligt sted for mig,” siger han.
Hvor mange søskende Thomas Korsgaard har, vil han 

ikke fortælle. Det undrer jeg mig lidt over. I trilogien har 
Tue to søskende, men forfatteren har flere i virkeligheden, 
fortæller han.

”Der er ingen medier, som har opdaget antallet endnu, 
så det kan jeg lige så godt beholde som en fabrikshemme-
lighed.”

”Jeg skriver ikke mit eget liv, men jeg tager nogle erfarin-

ger og oplevelser og lader dem ske for nogle fiktionsperso-
ner, jeg skaber. Derfor finder jeg heller ikke mit privatliv så 
relevant uden for bøgerne.”

I nabobyen Ørslevkloster gør vi et stop ved byens refu-
gium. Thomas Korsgaard bruger det ikke selv til at skrive, 
men tager i stedet på ophold på Hald Hovedgaard i Viborg, 
når han har brug for at arbejde andre steder end i lejlighe-
den i København.

Der lugter kraftigt af gylle, da vi træder ud af bilen, hvil-
ket næsten har en beroligende effekt på Thomas Korsgaard.

”Det er en meget velkendt lugt for mig. Misforstå mig 
ikke, det er ikke, fordi jeg har lyst til at have lugten af gylle 
som parfume, men jeg bliver egentlig meget tryg ved den. 
Forfatteren Marcel Proust skriver i ’På sporet af den tabte 
tid’ så meget om, at duften af madeleinekager bringer ham 
tilbage i tiden. Lugten af gylle er mine madeleinekager,” 
siger han i morskab.

Pludselig forsvinder lugten af gylle. I stedet bliver den 

L
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overtaget af en brændt lugt. Der er nogle, der brænder no-
get af, og det er ikke natur, fastslår Thomas Korsgaard. Han 
føler sig overbevist om, at det er plastik.

”Der var en periode, hvor vi var nødt til at brænde vores 
affald for at få krudt i huset. Og det giver præcis den lugt,” 
forklarer han.

Som det sidste vil Thomas Korsgaard vise den eng, som 
har tilhørt familien, og hvor han som barn elskede at tage 
på eventyr alene. Man kan ane fjorden i baggrunden, og der 
løber en lille å. På broen har Thomas Korsgaard stået man-
ge gange og fisket. Han tjekker efter, om der stadig er det 
skilt under broen, hvor der står, at der kan være oddere. 
Det er her endnu.

”Jeg kan mærke en stor ømhed, når vi er lige præcis her 
på min fars eng. Her er så fint.”

THOMAS KORSGAARD FIK sin stu-
denterhue. Karaktersnittet var ikke prangende, men at han 
havde et talent for at skrive og et stort drive for at udkom-
me, kunne ingen tage fra ham. Hurtigt efter han fik huen 
på, begyndte han at skrive artikler for en række medier, 
og han blev optaget på Zetlands talenthold for skribenter. 
Efterfølgende flyttede han til Aarhus for at læse nordisk 
sprog og litteratur.

En redaktør hos forlaget Lindhardt og Ringhof havde 
læst Thomas Korsgaards artikler og invi-
terede ham på kaffe. Han var kun 19 år. 
Redaktøren fortalte ham, at hun troede, 
at der var en romanforfatter gemt i ham. 
Og da hun spurgte, om han havde en fær-
digskrevet roman liggende på compute-
ren derhjemme, var han nødt til at sige ja, 
selvom det ikke passede. Han var bange 
for, at han aldrig ville få chancen igen.

Han tog hjem og begyndte at skrive 
indledningen til romanen, der endte 
med at blive til ’Hvis der skulle komme 
et menneske forbi’, og som beskrev hans 
frygt for, hvis faren ville dø. Han sendte 
de fem sider af sted til redaktøren, der 
svarede hurtigt tilbage: ”Send mig resten”, 
for hun troede jo, at der var en hel roman 
allerede.

”Det kaffemøde har været fuldstændig 
altafgørende for mit liv. Nok flyttede jeg 
hjemmefra tidligt og klarede mig, men jeg 
havde godt nok brug for, at nogen kom og 
udpegede en retning. Det var jo det, re-
daktøren gjorde, da hun rakte ud til mig.”

To år senere udkom debutromanen, 
som fik flotte anmeldelser. Succesen kul-
minerede i 2021, da han modtog De Gyld-
ne Laurbær for den tredje bog i rækken 
om Tue. Det har givet ham et fundament 
for at arbejde med det, han elsker.

”Jeg er taknemmelig for, at jeg kan leve 
et liv, hvor det at skrive er min hverdag. 

Én ting er at kunne leve af det, men noget andet er også at 
kunne leve med det. Når jeg er i gang med en bog, føles det 
som at have en god samtalepartner eller en hemmelig ven, 
det er samvær på en måde. Nogle vil sikkert tænke, at det 
lyder meget ensomt, men jeg synes, at det er det helt mod-
satte,” fortæller han.

SOLEN ER GÅET NED i Nørre Ørum. Og 
så sker der det, som jeg har frygtet hele dagen: at jeg bliver 
køresyg. Jeg får næsten altid kvalme, hvis jeg sidder i en 
bil, og når det er mørkt, forsvinder mit fokuspunkt. Jeg 
fortæller Thomas Korsgaard, at jeg lige zoner ud og slukker 
for diktafonen. Han fisker to Panodiler op af lommen og 
giver mig dem.

Vi kører over Fyn hjem, og på tanken lader vi op med 
franske hotdogs og træstammer. Om det er den tunge menu 
eller Panodilerne, der virker, ved jeg ikke, men min køresyge 
forsvinder lidt efter lidt. Der går drengehygge i den, og vi be-
gynder at spille musik fra hver vores Spotify Wrapped- liste 
for hinanden. Det har vi brug for. Thomas Korsgaard har 
lyttet mest til australske Tame Impala igen i år. Han spørger 
ind til min kæreste og mine to døtre. Undervejs tikker der 
en mail ind på mobilen hos forfatteren. Det er hans forlag 
i  Norge, der skriver, at debutbogen, som udkom i februar 
sidste år i nabolandet, nu bliver trykt i 9. oplag.

Da vi rammer Ishøj, tænder jeg for 
diktafonen igen og spørger Thomas Kors-
gaard, hvad venskaber betyder for ham.

”Fordi jeg ikke har en familie på samme 
måde som andre, har mine venner en 
vigtigere plads. Det gør, at man nemt kan 
komme til at stille meget højere krav til 
sine venner, end de kan honorere. De 
betyder mere for mig, end jeg måske gør 
for dem. Det har jeg brugt meget tid på 
at finde balancerne i – og gør det nok 
stadigvæk.”

Vi kan se julelyset fra Tivoli i Køben-
havn, da jeg stiller ham det oplagte 
spørgsmål: 

Hvordan har det så været at være hjem-
me i Nørre Ørum?

”Det har været en lang og god dag. Og 
det var dejligt, da vi begyndte at vende 
bilen,” svarer han.

Så tager jeg mig det sidste mod og 
spørger, hvad han ville have gjort, hvis vi 
var rendt ind i hans forældre. Han tænker 
sig godt om:

”Der havde instinkterne nok hand-
let, så jeg ved ikke, hvad jeg havde gjort. 
Måske havde det været helt fint at sige hej 
til dem.”

Så opstår der syv sekunders stilhed, før 
han siger noget igen:

”Ej, det er godt at være tilbage i Køben-
havn, kan jeg mærke.”  

TRE 
 NOVELLESAMLINGER, 

Thomas Korsgaard synes,
du bør læse

Alice Munro: ’For meget lykke’ 
”Nobelkomiteen tog ikke fejl, 

da de kaldte hende novellegen-
rens mester. Jeg har sjældent 

læst noget, som bliver ved 
med at overraske mig på den 

måde, dels fordi hun kan skrive, 
så man får chok, men aldrig 
gennem billige effekter, altid 

fordi hun er så utrolig klog på os 
mennesker.”

Tarjei Vesaas: ’Vindene’ 
”Jeg har sjældent læst så smuk-
ke noveller. Vesaas kan skrive 
portrætter af børn som ganske 

få. Der er en længsel og en 
varme og en kærlighed i hans 

tekster, som jeg ikke har set hos 
nogen anden forfatter.”

Ida Jessen: ’Postkort til Annie’ 
”Det er en samling, som jeg 

har læst så mange gange. Ida 
Jessen er en mester inden for 
realismen, hun skriver egentlig 
meget upåfaldende, men allige-
vel gør det så utrolig ondt og så 
utrolig godt at læse hende. Hun 

er et stort forbillede for mig.”

L

L
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SUDOKU

LET MELLEM

Sådan løser du Sudoku: 
Udfyld felterne, så hver vandret og lodret række samt hver boks med 3x3 felter indeholder  
tallene 1-9. Det handler ikke om matematik – udelukkende om logisk tænkning.

SUDOKU
Sådan løser du sudoku: 
Udfyld felterne, så hver vandret og lodret række samt hver boks med 3x3 felter indeholder  
tallene 1-9. Det handler ikke om matematik – udelukkende om logisk tænkning.

KRYDSORD

Send løsningsordet til  
krydsordet 

på mail til kryds@piccolomedia.dk 
senest 23. februar, og vær med i 

lodtrækningen om bogen 
’Fastelavnsboller’  

af Mette Blomsterberg

Fastelavnsbollens magi har ramt 
alle generationer i hjertet, og nu 
inviterer Mette Blomsterberg dig 
til at opdage nogle af hemmelig-

hederne bag den elskede danske 
tradition med 26 opskrifter på 

hjemmelavede fastelavnsboller.

Gyldendal

FASTELAVNS
BOLLER

M E T T E  B L O M S T E R B E R G

KRYDSORD

Vidste du, at der findes næsten 
100 quizzer på samvirke.dk? 
Du kan quizze om kage, søvn,  

slik og en masse andet. 
Find hverdagsviden  
og udfordringer på 
samvirke.dk/quiz

QUIZ
Her finder du også

SAMVIRKE

Samvirke.dk/
nyhedsbrev

Instagram.com/
samvirke

Samvirke.dk/
podcast

Samvirke 
magasiner 

classic.samvirke.dk

Løsninger findes på samvirke.dk/krydsord (dog først efter deadlinen for indsendelse af løsningsordet)



Gæsterne giver

Mageløse Madeira
Besøg Madeira – med alt inkluderet: 
Oplevelser, komfort og all inclusive på hotel-
let, hvor du kan nyde din balkon med hav-
udsigt. Når du altså ikke er på spænd ende 
inkluderede udflugter med dansk talende 
rejseleder og oplever Madeiras dejlige natur, 
historie og seværdigheder.

8 dage fra 8.995 kr.
Afrejse fra København: feb-okt 
Afrejse fra Aalborg: feb-apr

Læs mere på kulturrejser-europa.dk/masp

Gæsterne giver

Flodkrydstogt på  
Rhône-floden
Rejs med på flodkrydstogt med fuld for-
plejning på Rhônefloden, og bliv forkælet 
med klassisk fransk elegance. Undervejs 
anløber vi UNESCO-byerne Arles og Avignon, 
besøger en drypstenshule og nyder en vid-
underlig middag på Paul Bocuses berømte 
restaurant Abbayes de Collonges.

7 dage fra 14.995 kr.
Afrejse fra København: 7/7

Læs mere på kulturrejser-europa.dk/rhon

Gæsterne giver

Vidunderlige Amalfi
Velkommen til en af verdens smukkeste kyst-
strækninger. Glæd dig til en rejse, hvor prisen 
bl.a. inkluderer gåtur på Citronstien, sejlads ved 
kysten, udflugt til Ravello og rundvisning i den 
romerske ruinby; Pompeji. Alt sammen krydret 
med smagfulde måltider og et hotel i første 
række til vandet.

8 dage fra 9.995 kr.
Afrejse fra København: apr-jun, sep-okt 
Afrejse fra Aalborg: sep-okt 

Læs mere på kulturrejser-europa.dk/viam

Kulturrejser Europa formidler kultur og grupperejser med sjæl og substans – og dansktalende rejseleder.
Læs mere på kulturrejser-europa.dk eller ring på tlf. 88 33 62 46

Kulturrejser med sjæl 
og substans 
Sol og kultur på den gudesmukke Amalfikyst.  
Natur og eventyr på magiske Madeira. Og klassisk 
fransk elegance på Rhône. Hos Kulturrejser Europa 
får du verden på et fad. Spændende destinationer og 
uforglemmelige oplevelser, håndplukket specielt til  
vores gæster. Og godt selskab med andre rejsende  
og vores dansk talende rejseleder. Det kalder vi rejser 
med sjæl og substans. Vil du med?
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&MIG           MIN

Gwyneth Paltrow er vild med det, og Viktor Axelsen har haft navnet stående hen 
over sit veltrænede bryst. Fra en fabrik i Vejen strømmer Naturli’s plantebaserede 

produkter – bl.a. den populære havrekakao – ud til millioner af ganer i hele verden. 
Mød direktør Henrik Lund, der selv elsker den milde, brune drik – og som har et 

helt særligt slogan tatoveret på sin arm. 

AF KRISTIAN BEJDER   FOTO: ROBERT ATTERMANN

Kald det
KAKAOKÆRLIGHED
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En kollega undrer sig. Der 
er helt stille på hjørnekon-
toret hos Naturli’ i Vejen. 
Og direktør Henrik Lund 
kan man ellers altid høre, 

som kollegaen påpeger. Men han er 
ingen steder at se. Eller det er ikke 
helt sandt. For på den ene væg hænger 
han. Storsmilende med det tidligere så 
karakteristiske fuldskæg og den snoe-
de moustache på en pink baggrund. På 
en anden væg er han flankeret af Hol-
lywood-skuespiller Gwyneth Paltrow, 
som syntes godt om brandet, da hun 
mødte dem i USA.  

Uret på kontoret er gået i stå. Selv 
om klokken er 10:30, står viserne 
stille på 11:40. En, der til gengæld ikke 
længere er stille, er Henrik Lund, der 
med ét styrter ind ad døren. I hver 
hånd har han en Naturli’ havrekakao, 
der produceres her på fabrikken i Ve-
jen. En fabrik, han har indvilliget i at 
vise rundt på for at fortælle om netop 
deres kakao.

”Den smager altså godt,” siger han 
efter at have tømt et halvt glas, før han 
fortsætter: ”Og det er helt essentielt. 
For selv om vi har klimatal på alle 
vores produkter – vi ved, hvad hvert 
produkt udleder – så er dét, at 
vores produkter er klimavenlige, 
mere en positiv sideeffekt, 
der opstår, når vores kunder 
synes, at vores produkt 
smager godt, og prisen er på 
plads.”

Og at vejen til dansker-
nes hjerte går gen-
nem maven, ved 
Henrik Lund alt 
om. For år tilbage 
lancerede Naturli’ 
nemlig en plante-
baseret koldskål. 
Og den købte man 
altså kun én gang, 
konstaterer han 
tørt. 

PRODUKTIONS-
FABRIKKER ER 
OFTE lig med 
afsidesliggende 
industrikvarterer 
og store intetsi-
gende bygninger. 
Produktionshallen 
i Vejen, hvor Na-

turli’s havrekakao produ-
ceres, adskiller sig dog fra 
mængden. Røde teglsten 
omkranser bygningen. Kob-
ber løber langs taget. Runde 
pendler lyser op gennem 
produktionsgangene. Og 
under Henrik Lunds fødder 
forsvinder marmorgulvet 
ved foyeren, hvor en trappe 
fører ind til produktions-
hallen. 

Her er alt automatise-
ret. Fra de blanke siloer, 
hvor økologisk dansk 
havre møder kakaoen og 
de andre ingredienser, til 
de prustende maskiner, der pasteuri-
serer plantedrikken ved meget høje 
temperaturer, hvor selv direktørens 
røst må træde i baggrunden. Og til den 
brune drik slutter rejsen i flasker, der 
har taget rutsjeturen langs produkti-
onshallens vægge i en sliske, er blevet 
rengjort i karussellignende maskiner 
og slutteligt er blevet fyldt og embal-
leret. 

”Det kører bare som et schweizisk 
urværk,” klukker Henrik Lund og 
fortæller, at millioner af liter havreka-

kao ikke bare strømmer ud til 
Danmark, men også til flere 
andre lande i Europa.

NÅR NATURLI’S HAVREKAKAO 
sendes ud fra fabrikken til 

forbrugerne, er det ikke no-
get, der skal presses ned over 

hovedet på dem, 
forklarer Henrik 
Lund, da han igen 
har indfundet sig på 
hjørnekontoret.
”Vi vil gerne have, 
at Naturli’ er et 
positivt tilvalg. Vi 
vil ikke udskamme 
nogen, der drikker 
animalske produk-
ter. Forbrugerne 
skal købe vores 
plantebaserede 
produkter, fordi 
de smager godt, 
og fordi det spiser 
og drikker verden 
grønnere.”

Og netop det 
budskab deler de 

gerne med skæve videoer 
til deres mere end 700.000 
følgere på de sociale medier. 
Oftest med Henrik Lund i 
hovedrollen.

”Jeg er jo verdens billigste 
skuespiller. Mine kolleger 
siger ofte, at jeg er den stør-
ste linselus. Og ja, der er nok 
noget om snakken.” 

Men budskabet spredes 
ikke blot på de sociale me-
dier. Det sker også gennem 
samarbejde med den engel-
ske Premier League-klub 
Brentford F.C. og tidligere 
den danske badmintonstjer-

ne Viktor Axelsen. 
Sidstnævnte er tilmed foreviget på 

en væg på kontoret. Tværs over T-shir-
ten på Viktor Axelsens bryst er Natur-
li’ placeret. Og Henrik Lund er ikke 
bleg for at lave en sammenligning. 

”Viktor Axelsen er en sportsstjer-
ne, der går op i hver en lille detalje 
fra søvn til kost. Fra fysisk til mental 
træning. Hos Naturli’ skruer vi også på 
hver en knap, vi kan. Vi gør alt for hele 
tiden at optimere på smag, funktiona-
litet samt på, hvordan vi kan mindske 
vores klimaaftryk. Naturli’ skal skabe 
positiv forandring. ’Be the change’ er 
jo vores slogan,” siger han, mens han 
smøger ærmet op, og en tatovering 
med sloganets tre ord blottes.  

Det er hans eneste tatovering. Men 
intet gøres halvt i Henrik Lunds liv 
med Naturli’. Heller ikke når der blot 
er tale om en reklamefilm, hvor han 
egentlig bare skulle have haft en falsk 
tatovering lavet med sprittusch.

”Det gjorde sgu mere ondt, end jeg 
lige havde regnet med. Der larmede jeg 
altså også en del.” 

KEND DIN KAKAO
Naturli’s økologiske havrekakao 

er lavet af økologiske råvarer, 
og der produceres årligt flere 
millioner liter. Ud over vand 

indeholder den dansk havre, 
Rainforest Alliance-certificeret 
kakao, rapsolie, sukker, salt og 
stabilisatorer. Havrekakaoen 
kom på markedet i Danmark i 
2020 efter ’kakaogate’, hvor 

Folketinget ændrede reglerne, 
så chokoladeafgiften på plante-
baseret kakao blev beregnet på 
samme måde som kakaomælk.

”Vi vil gerne have, at Naturli’ 
er et positivt tilvalg.  

Vi vil ikke udskamme 
nogen, der drikker 

animalske produkter.

TOP-3  
over mest solgte 

produkter

1
NATURLI ’  
økologisk

havredrik 1 liter

2
NATURLI’ 

 økologisk smørbar  
200 g 

3
NATURLI’ 

Oat Barista 1 liter
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Emojis er en form for 
esperanto, som de 
fleste kan forstå på 
tværs af kulturer og 
aldre. Men der er 
forskel på, hvordan 

vi bruger dem, mener Tina Thode 
Hougaard, som er lektor på Institut 
for Kommunikation og Kultur på Aar-
hus Universitet. 

”Jeg havde en lidt nonchalant 
tilgang til emojis, da de kom frem, og 
tænkte, at de rodede rundt i kanten af 
sproget og nok ikke blev til noget stort. 
Siden kom der ligefrem en emoji-film, 
og man kunne få dem på T-shirts og alt 
muligt,” siger Tina Thode Hougaard.

”Rent sprogligt minder vores 
digitale dialoger mest om uformelle 
samtaler, som er gået over i vores 
skrift. Vi skriver mere end førhen, og 
emojis kan bruges til at beskrive følel-
ser, som vi normalt ikke er vant til at 
sætte ord på. De bruges i en relations- 
og følelseskommunikation, som før 
fandt sted ansigt til ansigt, hvor man 
kunne få en dejlig varm krammer. Og 
engang var det de mest tekst-stærke, 
der skrev breve til hinanden om følel-
ser – nu kan alle være med, også dem 
uden et stort vokabularium. De har nu 
et ’emojibet’ på linje med et alfabet,” 
siger Tina Thode Hougaard, som også 

er forfatter til ’Tænkepause’-bogen om 
emojis.

DE FØRSTE EMOJIS dukkede op på 
japanske mobiltelefoner i slut-90’erne. 
Vi andre tog dem til os, og i dag sender 
vi gladeligt hjerter, smileys og hun-
delorte med øjne af sted – med risiko 
for misforståelser.

Marianne Haugaard Skov er 
ph.d.-stipendiat på Center for Inter-
nationalisering og Parallelsproglighed 
på Københavns Universitet, og hun 
har undersøgt, hvordan de forskellige 
aldersgrupper bruger emojis.

”Overordnet set fandt 
jeg ud af, at de ældre 
generationer 
bruger 
flere 

emojis end de unge. Hvis de unge skal 
vælge emojis, bruger de ofte et hjerte 
eller en smiley, der blinker, eventuelt 
som en ironisk kommentar. Men de 
går sjældent på opdagelse i det store 
kartotek af emojis. Årsagen er nok, at 
mens de var hurtige til at bruge emo-
jis, da de lige kom frem, er den form 
for kommunikation blevet overtaget 
af de ældre og har derved på en måde 
mistet værdi for de yngre,” siger hun.

”De lidt ældre giver den gas med 
f.eks. ikke bare at skrive, at de skal 
have sushi, men også lige finde et par 
emojis af maden. Det hænger sam-
men med, at de bruger mere tid på at 
formulere en sms og rette stavefejl og 
tegnsætning, mens de unge synes, det 
er vigtigere at svare hurtigt.”

Tina Thode Hougaard giver hende 
ret i, at der er forskel på, hvordan 
yngre og ældre emoji-brugere opfatter 
de forskellige ikoner.

”Folk på min alder – jeg er 53 – 
tænker nok, at anything goes, fordi vi 
ikke helt har fattet, at der er over 90 
nuancer i en smiley. De unge går op i 
detaljerne og kan synes, vi er pinlige, 
f.eks. hvis vi sender en normal smiley. 
For de synes måske, at de to prikker 
som øjne ikke afspejler et rigtigt smil – 
faktisk har jeg hørt fra flere teenagere, 
at de opfatter den som passiv aggres-

ET RØDT HJERTE VED VI, HVAD ER, 
MEN HVAD NU, HVIS DET ER 

BLÅT ELLER LILLA? 
Eller hvad med den der grine-græde-smiley – er den egentlig glad eller trist?

Emojis kan være en nem løsning, hvis man ikke har tid eller lyst til at bruge ord, men de kan 
også misforstås – især generationerne imellem. Her får du den hurtige historie om de små 

billedsymboler, som især de lidt ældre stadig er glade for at bruge – og bruge rigtig mange af.

MAISE NJOR

😂
🙂

😉

🙄
😢

😇

😎

🤐
🙃

😜 😘

😐

DEN HURTIGE HISTORIE
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siv, og så kan der let 
opstå misforståelser,” 
siger hun.

DET VAR DEN japanske 
kunstner og software-
ingeniør Shigetaka 
Kurita, som fandt på de 
originale emojis, der mest var 
udviklet til f.eks. at beskrive vejret. 
Hans første 176 emojis er nu del af den 
permanente samling på Museum of 
Modern Art i New York. 

I 2015 blev det muligt at vælge mel-
lem hudfarver, og det blev set som en 
stor fornyelse, men også her blev det 
nye hurtigt gammelt, for det viste sig, 
at de yngre helst ikke ville tage stilling 
til hudfarve, så de vælger ofte gul som 
grundfarve, fortæller Tina Thode 
Hougaard.

Men hvem bestemmer egentlig, 
hvilke emojis vi har på vores mobilte-
lefoner og platforme? Det gør Unicode 
Consortium, som modtager forslag 
fra alle, der måtte ønske det, og de er 
efter Tina Thode Hougaards mening 
håbløst bagefter. Det viste de i 2019, 
da der blev efterspurgt en menstrua-
tions-emoji, og forslagene gik fra bind 
til plettede trusser – og endte med en 
bloddråbe 🩸. 

”På en måde kan man 
sige, at dem, der bestem-
mer – som er en bred 
blanding af folk fra 
forskellige tech-firmaer 

– er nogle tøsedrenge,” 
mener hun. 
Til gengæld er der nu en 

emoji med en gravid mand 🫃, så 
man kan sige, at emojis er før sin tid 
på nogle punkter. 

”EMOJIS ER EN naturlig forlængelse af 
dengang, hvor vi brugte forkortelser 
som LOL (laughing out loud) og SS 
(smiler sødt) og gif-animationer. I dag 
er det en form for metakommunika-
tion, hvor vi fortæller, hvordan vores 
ord skal forstås. Man kan sige, at det 
er regibemærkninger,” siger Tina 
Thode Hougaard.

I 2018 var hun med til at undersøge 
sproget på mindesider og faldt over 
nogle sider på Facebook 
for mennesker med børn, 
der var syge eller gået 
bort.

”Hvordan fortæller du 
om ’med sorg’? Hvis man 
stod over for hinanden, ville 
man give en lang krammer, 
fordi man ikke har ord for det, 
der er sket. Vi ville bruge krop-
pen. Men i en verden, som er blevet 
mere virtuel, og hvor vi kommunike-
rer med nogen, vi ikke kender, ville de 
ord, vi eventuelt ville bruge, virke alt 
for voldsomme i forhold til en emoji. 
Så der, hvor livet er allermest trist, 
kan det være godt at bruge billeder i 
stedet for ord. Helt ærligt tænkte jeg 
først, at folk da burde skrive nogle fine 
ord, men da jeg talte med en af mødre-
ne, der havde mistet sit barn, svarede 

TIDSLINJE 
 – fra solskin  
til pride-flag

1999
Emojis bliver opfundet.

De første betegner f.eks. 
vejr og trafik.

2010
Unicode Consortium, en 
nonprofitorganisation, 
står for standarder på 
tværs af platforme. Nu 

kommer der f.eks. katte, 
der beskriver følelser 
som glæde, vrede og 

tårer.

2015
Emojis bliver opdateret 
med par af samme køn 
og mulighed for at væl-

ge hudfarve.

2016
Her kommer f.eks. den 

enlige far og  
pride-flaget.

Kilde: Wired

🍣

✌
🍲

🥕
✈

🍷

🍻

🦄

💃

💩

⛅

🌷

Vidste du …
at Rolex for nylig lancerede 
deres Day-Date 36 i en ver-
sion, der har emojis i det lille 

datovindue ved kl. 15?
Det forlyder, at der bl.a. er 

en kysse-emoji, firkløver og 
hjerte, men angiveligt ingen 

(gylden) hundelort.

🎉

😘

☀
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hun, at hun havde følt 
’ren kærlighed’, da 
hun modtog en masse 
hjerter, roser, engle og 
lys. Så vores nye lingo 
har vist sig at give ord 
til det, der er svært at 
sætte ord på.”

Men selvom det i vis-
se situationer kan være dejligt at kun-
ne slippe for at finde de helt rigtige 
ord, kan der også opstå misforståelser, 
når man benytter sig af emojis.

”Hvis man sender et rødt hjerte, 
kan de fleste regne ud, at det betyder 
noget i retning af kærlighed, men hvad 
med et blåt eller lilla? Så bliver det til 
en tentativ følelse, for man håber, at 

den anden fanger ens 
mening. Det gør det til 
en lidt usikker kommu-
nikationsform, fordi 
modtageren skal tolke 
de tegn, man har sendt. 
Og det er ikke sikkert, at 
en person fra Brasilien 
til fulde forstår en emoji 

afsendt fra Rusland,” mener Tina 
Thode Hougaard. 

Og Marianne Haugaard Skov sup-
plerer:

”Det siger sig selv, at man opfatter 
emojis forskelligt ud fra sit eget liv, så 
derfor kan der opstå misforståelser. 
Og igen – det har også noget med alder 
at gøre. F.eks. fandt jeg ud af i min 
undersøgelse, at det er en klassiker, 
at ældre mennesker sender en smiley, 
der græder af grin 😂, hvis de mener, 
noget er trist, mens yngre ikke forstår 
det – for ikonet er jo stadig en smiley.”

”PÅ EN MÅDE TROR jeg, at emojis har 
peaket, fordi vi ikke 

orker flere ikoner,” 
mener Tina Thode 
Hougaard. ”På den 
anden side talte jeg 
med en ung kvinde, 
der mente, at der 

manglede en emoji 
med en person, der 

ligger ned, fordi det er 
det, mange teenagere 

gør meget af tiden – 
men der er ikke et emo-

ji-svar på ’Hvad laver du?’, 
hvis man bare ligger og stener. 

Men generelt vil jeg sige, at det at 
fyre en kæmpe strøm af emojis af sted 
er lidt, som da Chat GPT kom frem, og 

alle taler begyndte med: ”Jeg har fået 
hjælp til min tale …” – det var sjovt et 
kort øjeblik, men nu er det pinligt.”

Fremtiden byder ifølge Marianne 
Haugaard Skov på, at vi kommer til at 
erstatte emojis med små film.

”I og med at sociale medier allerede 
flyder over med små videoer, vil de 
unge nok i stigende grad bruge en lille 
film af sig selv, der viser, hvordan de 
har det, for at formidle et budskab. Og 
jeg tror, at de film vil flyde over i diver-
se sociale medier, fordi vi efterhånden 
synes, at en ren tekst simpelthen ser 
for bar ud.”

Tina Thode Hougaard giver hende 
ret.

”Det kan godt være, at mange tæn-
ker, at det at blande tekst med billeder 
er den nyeste måde at kommunikere 
på, men så skal vi bare se tilbage til 
munkenes ornamenterede versioner 
af Bibelen. Vi er i virkeligheden bare 
vendt tilbage til en form for kommuni-
kation, som involverer både bogstaver 
og billeder,” siger hun og tilføjer, at der 
også er kommet en modbevægelse. 

”Det er nemlig blevet populært 
blandt en del unge at sende en 
’gammeldags’ smiley, altså :) – for at 
signalere, at de ikke er så poppede, at 
de bruger emojis.” 

TOP-3
Ifølge hjemmesiden 

Emoji.nu var de  
tre mest populære 

emojis i 2023:

Det smilende ansigt 
med hjerter

Det røde hjerte 

De sammentrykkede 
hænder 

4.000 
Ca. så mange forskellige 
emojis findes der i dag, 

hvis man medregner alle 
hudfarver.

DEN HURTIGE HISTORIE



Er du i øget risiko for et 
alvorligt forløb med COVID-19?1
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80 år 
eller derover – også 

selvom du ingen kroniske 
sygdomme har.

65-79 år 
og har én eller fl ere 

risikofaktorer.

Tidlig behandling
Hvis du tester positiv og er i øget risiko for 
et alvorligt sygdomsforløb, kan tidlig behandling 
mod COVID-19 være en mulighed for dig.

Risikofaktorer

     TJEK
om du er i øget risiko
på virusstop.dk

     TEST
så snart du får mistanke 
om COVID-19

     TAL
straks med din læge, 
hvis du tester positiv
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! Overvægt
! Svær lungesygdom   
! Dårligt reguleret diabetes
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! Alvorlig neurologisk sygdom
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Takket være en avanceret chatbot synes hele verden at være  
blevet besat af kunstig intelligens. Men kan såkaldt intelligente 

robotter virkelig revolutionere vores samfund, gøre vores liv  
nemmere – og gøre millioner af mennesker arbejdsløse? 

Journalist Benjamin Dane tager dig med på rundtur i en verden af

DET VAR EN lun, vindstille forårsmorgen, 
da Alexander Jensen trådte ind ad døren til et konference
lokale i en nyrenoveret industribygning i Københavns 
Nordvestkvarter. Han var iført skjorte og jeans, og med sig 
bar han ikke kun en mappe, men også på en følelse af ner
vøsitet og forventning, der dansede i hans øjne. Dagen var 
kommet, hvor hans professionelle skæbne ville blive afgjort 
– ikke af hans egne ord, men af kredsløb og kodestrenge.

Hans ansøgning om drømmejobbet hos et kommunika
tionsbureau var blevet formuleret af en kunstig intelligens, 
en digital skrivekammerat, og han havde sendt den uden 
forventning om at blive indkaldt til en samtale. Men dér sad 
han, omgivet af høje vinduer, hvis persienner var åbnet for 
at lukke dagens første lys ind, og kiggede ængsteligt på den 
kvindelige direktør, som skulle afgøre hans skæbne.

Alexander Jensen kunne ikke lade være med at dvæle ved 
tanken: Ville hun gennemskue ham? Ville hun mærke, at 
ansøgningen var udtænkt af en maskine, selvom den syntes 
så dygtig til at efterligne menneskelig tankegang? Ville man 
kunne anklage ham for, at han ligefrem havde snydt?

Han sank en klump og gav et nervøst smil, mens han hil
ste. I de næste minutter udfoldede samtalen sig som en nøje 
koreograferet dans. Alexander Jensen leverede sine indøve
de svar så selvtillidsfuldt, som han kunne, men bag ordene 
nagede tvivlen – tvivlen om, hvorvidt han ville blive afsløret i, 
at hans ansøgning i virkeligheden var skrevet af ChatGPT.

Som minutterne gik, begyndte atmosfæren imidlertid 
gradvist at ændre sig. Smilet hos direktøren blev bredere, 
spørgsmålene mere afslappede. Og da døren til konferen
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celokalet atter åbnede, var det ikke for at slippe Alexander 
Jensen ud i uvished, men derimod for at byde ham velkom
men til et nyt kapitel i hans karriere.

Magien i den kunstige intelligens havde triumferet, ikke 
som en forræder af autenticitet, men som en ligeværdig 
partner, der forstod det komplekse spil mellem sprog og 
intentioner. Alexander Jensen forlod konferencelokalet 
med et smil, og ude på gaden, badet i dagslys, tændte han 
en cigaret, missede med øjnene mod solen og tillod sig selv 
– bare et kort øjeblik – at nyde følelsen af sejr.

AFSNITTET, DU LIGE har læst, er – akkurat som Alexan
der Jensens jobansøgning – ikke forfattet af et menneske, 
men af kunstig intelligens. Var det til at gennemskue? 
Måske. Kunne det snyde nogle læsere? Ganske sikkert.

Da jeg først bad ChatGPT om at skrive en indledning om 
en mand, der kommer til jobsamtale med en ansøgning 
lavet af en chatbot, og instruerede den i at skrive, som 
var den journalist på det amerikanske magasin The New 
Yorker, returnerede den knap 500 ord på under 30 sekun
der. Dens første udkast var lettere kluntet i beskrivelser og 
billedsprog, som at læse begyndelsen på en dårlig lægero
man, men brugbart nok til at arbejde videre med. Ad et par 
omgange bad jeg – lidt som en redaktør ville gøre, hvis en 
journalist har afleveret en artikel, som ikke helt rammer 
plet – ChatGPT om at ændre sit ordvalg og slette udvalgte 
passager. Jeg har desuden tilladt mig selv at indføre enkelte 
detaljer, som at scenen foregår i Københavns Nordvest
kvarter, men i sin essens er ovenstående en fiktiv scene 
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udtænkt og formuleret af en kunstig intelligens, baseret på 
et fire linjer langt prompt – det engelske udtryk for instruk-
ser til ChatGPT, der som udsagnsord, at prompte, var med 
i konkurrencen om at blive Dansk Sprognævns ’Årets Ord 
2023’, men tabte til netop ChatGPT.

Hvad der derimod ikke er fiktivt, er jobansøgninger skre-
vet, i hvert fald delvist, af kunstig intelligens. Siden foråret 
2023 har a-kassen FTFa tilbudt deres ca. 150.000 medlem-
mer at anvende chatbotten Jobmakker, der er baseret på 
samme teknologi som ChatGPT og er et konkret eksempel 
på, hvordan AI kan gøre livet nemmere. Alt, den skal bruge, 
er ansøgerens CV samt det relevante stillingsopslag, og 
derefter kan Jobmakker på få sekunder lave et udkast til en 
ansøgning, som den jobsøgende kan tilrette og fremsende.

Det var præcis, hvad Anders Christensen gjorde, da han i 
maj sidste år var kørt sur i sit gamle job. Den 32-årige midt-

jyde, der bor i Voel uden for Silkeborg, var ved at færdiggøre 
sin HD i finansiering og arbejdede for et lokalt penge-
institut med at tiltrække nye kunder, som han derefter 
sendte videre til en rådgiver – for aldrig at møde dem igen. 
Efterhånden var han begyndt at savne den faste kundekon-
takt fra sin gamle stilling i banken, så mens han skrev sin 
hovedopgave, begyndte han at kigge sig om efter et nyt job.

I et nyhedsbrev fra FTFa havde han læst om Jobmakker, 
og fordi han altid har været ”sådan lidt teknologisk nysger-
rig”, besluttede han sig for at prøve det af.

”Først tænkte jeg nok, at det lød lidt for godt til at være 
sandt,” siger Anders Christensen. 

Han fodrede chatbotten med sit CV og et stillingsopslag 
fra Djurslands Bank i Aarhus, og med det samme spyttede 
den et udkast til en ansøgning ud. 

”Overordnet var det rigtig godt. Den skrev kort og 
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EN HJÆLPENDE 
HÅND

Jobmakker, baseret på 
teknologien bag ChatGPT, 
blev lanceret af a-kassen 

FTFa i maj 2023. I de første 
seks måneder af dens le-

vetid hjalp chatbotten med 
at skrive mere end 150.000 

ansøgninger.

Ifølge en undersøgelse 
blandt 16.350 medlemmer 

af FTFa svarer 65 %, at 
Jobmakker har gjort ansøg-
ningsprocessen nemmere 
– for ledige med begræn-

sede skriftlige evner er 
tallet 81 %.

Ved hjælp af Jobmakker 
kan medlemmer af FTFa i 

gennemsnit sende 0,6 flere 
ansøgninger om ugen.  

I alt har 14 % af de adspurg-
te landet et job med hjælp 

fra chatbotten, hvilket 
svarer til, at Jobmakker 
har bidraget til, at 2.289 

personer kom i job fra maj 
til november 2023.

Jobmakker er et eksempel 
på en af mange digitale 

tjenester og produkter, der 
i dag anvender kunstig 

intelligens.

Kilde: FTFa

præcist, hvem jeg er, og hvad jeg 
har lavet i mine tidligere job. Til 
gengæld smurte den lidt tykt på 
om mit netværk og mit kendskab 
til lokalområdet – den fik det nær
mest til at lyde, som om jeg kendte 
hele Aarhus.”

Anders Christensen rettede ansøg
ningen til og sendte den af sted. Nogle dage 
senere blev han kaldt til samtale og endte 
med at få jobbet. I dag har han været ansat i 
Djurslands Bank i lidt mere end et halvt år, 
og han mener ikke selv, at han med hjælp 
fra AI har snydt sig til sit job.

”Hvis jeg ikke var kvalificeret til mit 
arbejde, ville det jo have vist sig for længst. 
Jeg ser Jobmakker som et værktøj, der gør 
det nemmere at være jobsøgende, måske 
især for dem, der ikke er så stærke skrift
ligt. Før ville det nok have taget mig en halv 
arbejdsdag at skrive en god ansøgning, men 
med Jobmakker tog det en halv time. Jeg 
tror også, det er et generationsspørgsmål. 
Jeg har fortalt flere af mine kolleger om Job
makker, og mens nogle af de ældre rynkede 
lidt på næsen, syntes mine yngre kolleger, 
at det var helt okay,” siger Anders Christen
sen – som dog stadig ikke har afsløret for 
sin chef, at han skrev sin jobansøgning med 
hjælp fra en chatbot.

FØR 30. NOVEMBER 2022 havde de 
færreste almindelige mennesker formentlig 
hørt om kunstig intelligens som andet end 
en teknologi, hvis udnyttelse lå langt ude i 
fremtiden, når det drejede sig om andet end 
at spille skak, få biler til at køre af sig selv og 
hjælpe sociale medier med at skræddersy 
brugernes feed.

Men på denne dato lancerede OpenAI 
– dengang en relativt ukendt amerikansk 
techvirksomhed – en chatbot, der baseret 
på enorme mængder data kunne give velfor
mulerede svar på langt de fleste spørgsmål. 
I løbet af få timer gik ChatGPT viralt med eksempler på 
imponerende komplekse og i nogle tilfælde absurde samta
ler, som mennesker pludselig var i stand til at have med en 
computer.

”We are not ready,” skrev The New York Times om såkaldt 
’generativ AI’, der hurtigt blev udråbt som en revolu
tionerende opfindelse på linje med internettet, der ikke bare 
ville kunne fundamentalt ændre måden, hvorpå vi søger og 
tilgår information, men også erstatte en lang række job. 

I året, der siden er gået, har både Google, Microsoft og en 
række andre techvirksomheder lanceret konkurrenter til 

ChatGPT (et hold danske forskere 
fra ITUniversitetet har sågar lavet 
en database, der kan bruges til 

at træne en kunstig intelligens på 
dansk, hvor over en femtedel af data

ene stammer fra det sociale netværk 
HesteNettet), og man har ikke kunnet 

åbne et landsdækkende medie uden at 
støde på historier om en teknologi med po
tentiale til at forandre økonomien, arbejds
markedet og sågar selve menneskeheden. 
OpenAImedstifter og CEO Sam Altman 
har sagt til Time Magazine, at vi kommer til 
at se AI, der er lige så eller mere intelligent 
end mennesker, og konsulenthuset McKin
sey har anslået, at 6070 % af alle arbejds
timer vil kunne automatiseres – ingen kan 
vide sig sikre, hverken softwareudviklere, 
ingeniører, arkitekter, farmaceuter eller 
redaktører.

Alt efter ens indstilling kan det være 
både fascinerende og skræmmende at tæn
ke på en fremtid med den form for kunstig 
intelligens. Men ifølge Therese Moreau, der 
er journalist på ITmediet Version2 hos In
geniøren, kan man roligt glemme de værste 
dommedagsscenarier. Adspurgt om, hvad 
det er, der er så banebrydende ved chatbots 
som ChatGPT, svarer hun ganske udrama
tisk – og helt kort: brugerfladen.

”Det er i virkeligheden det mest ærlige 
svar,” uddyber Moreau, der er uddannet 
Data Scientist fra ITUniversitetet og tid
ligere har arbejdet som dataanalytiker for 
Politiken og Zetland.

”Jeg var studerende, da jeg sad og legede 
med OpenAI’s GPTsprogmodeller, som 
ChatGPT er baseret på. Det nye er, at den 
pludselig er blevet brugervenlig, optimeret 
til samtale og målrettet almindelige men
nesker. Kunstig intelligens har i forskellige 
former været implementeret i næsten alle 
digitale tjenester i årevis, men det er først 
med ChatGPT, at omverdenen for alvor 

har opdaget, hvad det er. Men det er vigtigt at sige, at det, 
vi nu kalder kunstig intelligens, reelt ikke har noget med 
intelligens at gøre. ChatGPT har ingen bevidsthed eller 
intentioner. Det er ren matematik, en masse kode, der 
kommer med det statistisk mest sandsynlige svar baseret 
på det materiale, den er trænet på.”

DEN FØRSTE TANKE, der ramte satiriker og manu
skriptforfatter Oliver Zahle, da han hørte om ChatGPT, 
var: ”Åh nej.” Som mange andre almindelige mennesker 
stammede hans primære kendskab til kunstig intelligens 
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fra dystopiske sci-fi-
film som ’Rumrejsen 
år 2001’, ’Terminator’ og 
’The Matrix’, hvor robotter 
har overtaget verdensherre-
dømmet, og menneskeheden 
er fanget som slaver i en compu-
tersimulation. Helt så galt vidste han 
nok godt, at det ikke ville gå, men alli-
gevel kunne han ikke slippe hverken domme-
dagsscenarierne eller den lidt mere jordnære bekymring. 
Hvad kommer AI til at betyde for folk som ham, der lever af 
at skrive historier og udvikle koncepter?

Derfor fik det næsten en terapeutisk effekt, da en pro-
ducer fra Radio4 sidste forår spurgte Zahle, om ikke han 
ville lave en programserie om kunstig intelligens med en 
personlig, gerne lidt humoristisk vinkel.

”Jeg tror, vi mennesker er genetisk disponeret for at 
være bange for alt, der er nyt og fremmed,” siger han. 

”Men da det blev mit arbejde at undersøge, hvad Chat-
GPT er, og hvad den egentlig kan, føltes det pludselig lidt 
mindre skræmmende.”

Oliver Zahle fik hurtigt den idé, at han ville forsøge at 
integrere ChatGPT i sit eget liv for at se, hvad man egentlig 
kan bruge den til. I det første afsnit af ’Mig og AI’ forsøgte 
han f.eks. at få ChatGPT til at hjælpe sig med at skrive en 
bryllupstale til sin kommende kone.

”Jeg opdagede ret hurtigt, at ChatGPT er god til det gene-
riske,” fortæller Oliver Zahle, der havde inviteret en præst 
og en retoriker i studiet til at bedømme resultatet.

”Men det, den ikke kunne, var at være mig. Hvis jeg 
fodrede den virkelig godt med personlige anekdoter og 
detaljer, kunne den godt skrive en linje, som præsten og 
retorikeren syntes var udmærket, men overordnet set 
klarede den sig ikke ret godt.”

Ifølge Oliver Zahle er ChatGPT’s største kvalitet for folk, 
der lever af at skrive, at den ”udrydder angsten for det 
hvide papir”. I et andet afsnit forsøgte han sammen med 
manuskriptforfatter Nikolaj Scherfig at få chatbotten til 
at skrive en romantisk komedie, og hans gæst fortalte, at 
det føltes som at befinde sig i et forfatterrum med en lidt 
overvenlig forfatter, der hele tiden kommer med nye, men 

knap så gode ideer.
”Men det provokerer 

én til selv at finde på 
noget bedre, og det er dét, 

der er interessant. Dialogen 
med ChatGPT kan sætte gang 

i noget i dig, ligesom hvis du 
diskuterede en idé med en ven eller 

kollega. Du slipper for at sidde derhjem-
me og kigge på et tomt Word-dokument, mens 

du tænker: ’Hvordan skal det lykkes mig at finde på noget 
som helst?’”

Indtil videre har Oliver Zahle brugt ChatGPT til at søge 
jobbet som direktør på Radio4, skrive en opfølger til en 
populær krimi, investere i aktier, købe julegaver, holde 
foredrag, lave musik og få erhvervscoaching. Dårligst var 
den, vurderer han, til at skrive bryllupstale, mens den til 
gengæld udmærkede sig i præsentationsteknik og som 
en slags digital hjælpenisse, der både kunne komme med 
julegaveideer og links til konkrete produkter.

Er du blevet mindre bange for kunstig intelligens af at 
have lavet programmet?

”Jeg ved det helt ærligt ikke. Fordelen ved mit lille hands-
on-program er, at jeg ikke behøver at bøvle med de store 
perspektiver. I tech-kredse snakker man om ’p(doom)’, 
altså hvor sandsynligt man tror, det er, at jorden går under 
pga. kunstig intelligens, og der synes jeg, at de fleste ser 
ud til at have nedjusteret lidt sammenlignet med for et år 
siden, hvor selv mange af dem, der ved noget om emnet, 
virkede nervøse. Der er også dem, som siger, at hvis man 
frygter jordens undergang, er der mange ting, man nok 
burde være mere bange for end kunstig intelligens – som 
klimaforandringer. Men fremtidsperspektivet er helt vildt. 
Ét er, hvad ChatGPT kan nu. Noget andet er, hvad den kan 
om fem og 10 år. Lige nu er den en etårig baby, der pludrer. 
Men hvad sker der, når babyen bliver teenager?”

I SOMMEREN 1956 samledes en lille gruppe forskere 
på Dartmouth College i delstaten New Hampshire i USA for 
at diskutere ’tænkende maskiner’. Deres møde var arran-
geret af en ung matematiker ved navn John McCarthy, som 
drømte om, at de sammen i løbet af sommeren ville nå 
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frem til et afgørende gennembrud inden for udvikling af 
kunstig intelligens. I realiteten, skriver han i sine erin-
dringer fra mødet, viste det sig at være for meget at håbe 
på. Dels var den økonomiske støtte, de havde modtaget 
fra  Rockefeller-fonden, kun halvt så stor som håbet, dels 
havde det vist sig mere end almindeligt svært at få hans 
kolleger til at afvige ret meget fra deres egne, individuelle 
forsknings agendaer. Men i det mindste kunne McCarthy 
efterfølgende notere sig, at det var lykkedes ham at få 
døbt det nye forskningsfelt ’Artificial Intelligence’, og i dag 
regnes Dartmouth for at være stedet, hvor den moderne 
forskning i kunstig intelligens blev grundlagt.

Otte år senere, i 1964, udviklede den tysk-amerikanske 
forsker Joseph Weizenbaum fra Massachusetts Institute 
of Technology så computerprogrammet ELIZA – verdens 
første eksempel på en chatbot, der i lighed med ChatGPT 
kunne simulere samtale ved hjælp af mønstergenkendelse. 
ELIZA blev betragtet som et af de første computerprogram-
mer med mulighed for at bestå Turing-testen, opkaldt efter 
den britiske matematiker Alan Turing og designet til at 
afgøre, om en maskine udviser intelligens på menneske-
ligt niveau. En person stiller via fjernkommunikation et 
spørgsmål til en computer og til et menneske, og hvis det 
lykkes computeren at narre personen til at tro, at vedkom-

mende kommunikerer med 
mennesket, har den ifølge 
Turings princip bestået og 
udvist menneskelignende 
intelligens (ingen AI har 
endnu bestået testen, men 
moderne chatbots har ad 
flere omgange været tæt på).

Turing og ELIZA har 
begge været en fast del af 
pensum på det kursus i 
kunstig intelligens, som 
professor i datalogi Henning 
Christiansen siden 2012 
har undervist i på Roskilde 
Universitet – med egne ord 
for at ”afmystificere AI, så vi 
uddanner studerende, der 
deltager kvalificeret i debat-
ten om kunstig intelligens”. 
I oktober skrev han, ”lidt 
provokerende”, indrømmer 
han, at ”kunstig intelligens 
er en fis i en hornlygte”, i en 
kommentar på det populær-
videnskabelige nyhedsme-
die videnskab.dk, hvor han 
blankt afviste, at moderne 
kunstig intelligens skulle 
være en revolutionerende 
opfindelse på linje med 
opdagelsen af elektricitet 
– men snarere et naturligt 
skridt i en konstant evolu-
tion.

”Problemet er, at den bliver blandet sammen med 
sci-fi-fantasier, og det er med til at skabe en forkert begrun-
det frygt og fjerne opmærksomheden fra, hvad den egentlig 
er velegnet til, og hvad vi faktisk skal passe på, f.eks. mis-
brug og svindel,” siger han.

Den teknologi, som ChatGPT er baseret på, er nemlig slet 
ikke ny. Henning Christiansen mødte den første gang helt 
tilbage på datalogistudiet i 70’erne, og kort sagt mener han, 
at den primære forskel på dengang og i dag er mængden af 
information, den kunstige intelligens kan håndtere.

”ChatGPT er trænet på afsindigt store datamængder, 
som anvender enorme computerressourcer og forbruger 
ufatteligt meget energi. Det svarer lidt til at sætte en raket-
motor på en bil og så påstå, at man har opfundet verdens 
hurtigste bil,” forklarer han.

Lidt kækt mener Henning Christiansen, at man kan 
sammenligne ChatGPT med en papegøje. Den kan indfan-
ge mønstre i sprog, sammensætte dem på nye måder og 
”plapre løs med noget, der ligner det materiale, som den er 
trænet på”. Problemet er ifølge professoren, at en chatbot 

Spørgsmål til ChatGPT 

HVAD ER  
CHATGPT?
”ChatGPT er en version 
af OpenAI’s Generative 
Pre-trained Transformer 
(GPT) model, designet til at 
forstå og generere naturligt 
sprog i en samtalekontekst. 
GPT-modeller bliver ’for-
udtrænet’ ved at udsætte 
dem for store mængder 
tekstdata fra nettet. Dette 
giver dem en bred vifte 
af sprogfærdigheder og 
viden. Efter træningen 
kan modellerne bruges i 
forskellige anvendelser 
såsom tekstgenerering, 
sprogforståelse og svar på 
brugerinput.
ChatGPT er specifikt 
rettet mod opgaver, der 
involverer interaktive 
samtaler. Den kan bruges 
til at besvare spørgsmål, 
deltage i diskussioner og 
hjælpe med forskellige 
sprogrelaterede opgaver. 
Modellen er dog ikke fejlfri 
og kan producere svar, der 
ikke altid er korrekte eller 
præcise.”
Chatbotten er blevet specifikt 
instrueret i at svare kort, og 
enkelte sproglige fejl er rettet.

PERSPEKTIV

Robotter i snor
I december vedtog EU en ny forordning om 
kunstig intelligens – den såkaldte AI Act  
– i forsøget på at regulere den voksende tek-
nologi. Loven skal sætte grænser for, hvordan  
– og til hvad – man må bruge kunstig intelli-
gens. Og når AI Act træder endeligt i kraft om 
nogle år, vil EU bl.a. forbyde:

    Kunstig intelligens, der manipulerer menne-
sker og omgår deres frie vilje.
  Kunstig intelligens, der bruges til at udnytte 
sårbarheder som alder, handicap, social 
eller økonomisk situation.
  Biometriske systemer, der bruger følsomme 
oplysninger som race, seksuel orientering, 
politisk eller religiøs overbevisning og kan 
karakterisere folk ud fra fysiske kendetegn 
som ansigtsgenkendelse.
  Ikke-målrettet indsamling af billeder til at 
skabe databaser til ansigtsgenkendelse.
  Såkaldt ’social scoring’ baseret på person-
lighedstræk og social adfærd.

Overtræder en virksomhed lovgivningen, vil 
det kunne give bøder fra 7,5 til 35 mio. euro.
Hos Dansk Erhverv hilser man loven velkom-
men, men er samtidig bekymret for, at den 
byrde, der lægges på små og mellemstore 
virksomheder, kan hæmme dansk innovation.
Kilder: Europa-Parlamentet og Dansk Erhverv
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ikke er i stand til at kende forskel på, om træningsmateria-
let er faktuelle informationer eller det pure opspind.

”Der findes talrige eksempler på, at ChatGPT har givet 
svar, som var decideret opdigtede, fordi den ingen anelse 
har om indholdet af den tekst, den processerer. Den svarer 
blot med den statistisk mest sandsynlige sammensætning 
af ord, ikke med fakta,” siger Henning Christiansen og giver 
et eksempel: I slutningen af august bad han ChatGPT om at 
anbefale gode restauranter i Roskilde. Han modtog en liste 
med 10 restaurantnavne, hvoraf tre var rigtige, mens resten 
havde ganske plausible danske restaurantnavne – men 
ingen af dem fandtes i virkeligheden.

”ER DU BEKYMRET for, at dit job i fremtiden vil blive 
overflødigt?”

Netop det spørgsmål, måske det mest presserende, hvad 
angår kunstig intelligens, stillede analyseinstituttet Voxme-
ter danskerne i august sidste år. Rundspørgen viste, at hver 
tredje enten i nogen, høj eller meget høj grad er bange for 
at miste deres job, men endnu er der ikke mange konkrete 
eksempler på, at kunstig intelligens overflødiggør menne-
sker i stor stil. Da Therese Moreau og hendes kolleger på 
Version2 i efteråret spurgte en række større fagforeninger, 
om de havde medlemmer, som var blevet fyret med kunstig 
intelligens som begrundelse, var svaret over en bred kam 
nej – undtagen i Djøf, hvor man havde fået henvendelser fra 
to kommunikationsarbejdere, som var blevet afskediget.

”Det er jo ikke det samme, som at det ikke kommer til at 
ske i fremtiden,” understreger Moreau. ”Men tanken om, at 
kunstig intelligens skulle gøre millioner af mennesker ar-
bejdsløse, taler direkte imod 250 års erfaring med industri-
alisering – og mod vurderinger fra forskere og FN. Hver gang 
vi har opfundet en ny teknologi, der medførte store frem-
skridt, var der nogle arbejdsopgaver, som forsvandt, ja, men 
hver gang er de blevet erstattet af nye job, 
fordi der f.eks. var en maskine, som nu 
skulle passes. Hvad taler for, at det skulle 
blive anderledes denne gang?”

Nogenlunde sådan lyder det også fra 
Henning Christiansen, der peger på 
symaskinen, som i 1859 fik de britiske 
skomagere i Northampton til at strejke, 
fordi deres arbejdsgivere havde beslut-
tet, at læderskoenes overdele fremover 
skulle sys sammen med maskiner.

”De var bange for at blive arbejds-
løse, men reelt ændrede symaskinen 
kun arbejdsforholdene. Man kunne 
simpelthen overkomme mere og i nogle 
sammenhænge forbedre arbejdet, mens 
andre dele af sådan en sko stadig bliver 
lavet i hånden i dag, fordi kvaliteten 
bliver bedre på den måde.”

Er der så slet ikke grund til at frygte 
kunstig intelligens?

”Der er langt større grund til at frygte de mennesker, 
som bruger AI. Enhver teknologi kan bruges til både gode 
og dårlige formål – tænk på en køkkenkniv, som er et fan-
tastisk værktøj til at snitte gulerødder, men indimellem er 
der også mennesker, som bruger dem til at gøre temmelig 
ubehagelige ting mod hinanden.”

Det samme gælder for AI, forklarer Henning Christi-
ansen. Så når den f.eks. kritiseres for at have bias eller 
ligefrem være racistisk, er det ikke så meget teknologien, 
der er det reelle problem.

”Kunstig intelligens er trænet på materiale genereret af 
mennesker, og uanset om det er en bevidst handling eller 
blot skyldes dårlig validering af træningsdata, er det ikke 
den, der er racistisk – det er os. Netop derfor er det vigtigt, 
at vi sørger for at regulere brugen af kunstig intelligens, så 
den ikke anvendes til uhensigtsmæssige formål.”

TV-VÆRT DITTE HAUE var 10 måneder inde i sin 
barselsorlov fra TV 2 Nyhederne, da hun en aften i oktober 

modtog en foruroligende besked fra en 
ven: ”Er du klar over, at det her ligger på 
Instagram?”

Meddelelsen var ledsaget af en video 
udformet som et nyhedsindslag, hvor 
Haue står i TV 2’s nyhedsstudie og for-
tæller om en ny app fra den populære 
amerikanske youtuber Mr. Beast, som 
”har taget internettet med storm” og 
hjulpet ”titusinder af danskere” med 
at tjene hurtige penge. Problemet er 
bare, at Ditte Haue aldrig har medvirket 
i videoen. Fænomenet er kendt som 
deepfakes, og i de senere år er teknolo-
gien blevet anvendt til at producere alt 
fra misinformation til porno, der skal 
forestille at involvere kendte menne-
sker. Alt, det kræver, er et computer-
program, der kan trænes med billeder 
og lydoptagelser af en person, materi-
ale, som i Ditte Haues tilfælde var let 

PERSPEKTIV

”Problemet er, at den (AI, red.) bliver 
blandet sammen med sci-fi-fantasier,  
og det er med til at skabe en forkert  

begrundet frygt og fjerne opmærksomhe-
den fra, hvad den egentlig er velegnet til, 

og hvad vi faktisk skal passe på.
Henning Christiansen, professor i datalogi



tilgængeligt pga. hendes 
mange timer på tv. 

”Det var skræmmende at 
se, for det var overraskende 
godt lavet,” husker Ditte 
Haue, der kontaktede TV 2’s 
juridiske afdeling og forsøg-
te at få Meta (selskabet bag 
Facebook og Instagram) til 
at slette videoen, uden held.

”Jeg følte mig krænket 
og ked af det, både på mine 
egne og på min arbejdsgi-
vers vegne. Jeg ved ikke, 
hvor mange der rent faktisk 
har hentet den her app og 
mistet penge, men under 
alle omstændigheder er 
det et angreb på både min 
og TV 2’s troværdighed, og 
jeg synes slet ikke, at Meta 
lever op til sit ansvar.”

Selvom efterligningen af 
Ditte Haues stemme i ind-
slaget er veludført, er der 
steder, hvor den kunstige 
intelligens afslører sig selv, 
bl.a. ved at lægge forkert 
tryk på enkelte ord. Stude-
rer man videoen grundigt, 
vil man derfor hurtigt finde 
tegn på, at den ikke er ægte, 
men på sociale medier, hvor 
mange mennesker scroller 
lynhurtigt forbi, er der sta-
dig risiko for, at mange bliver snydt, mener tv-værten.

”Som journalist kan jeg ikke lade være med at tænke på, 
hvad den her teknologi kan misbruges til af mennesker, 
som ønsker at sprede misinformation om krigen i Ukraine 
eller det amerikanske præsidentvalg. Jeg tror, det bliver en 
kæmpe udfordring for medierne og for samfundet.”

Ditte Haues bekymring deles af Forbrugerrådet Tænk, 
der har efterlyst mere synlig forbrugeroplysning om svin-
del, og virksomheder og myndigheder øger deres indsats 
for at ruste sig mod de digitale svindlere. Sandsynligvis 
med god grund, lader det til, når selv en IT-journalist som 
Therese Moreau fortæller, at hun har svært ved at kende 
forskel på sandt og falsk, når det kommer til svindel.

”For bare et års tid siden kunne jeg sagtens høre eller se, 
hvis en video eller et billede var deepfaked, men det kan jeg 
ikke længere, hvis det er godt lavet. Når jeg – der arbejder 
med kunstig intelligens til daglig – er i fare for at blive 
snydt, er det ikke så mærkeligt, at et falsk billede af Donald 
Trump, der marcherer gennem Manhattan sammen med 
tusinder af mennesker, kan ende med at gå viralt.”

Spørgsmål til ChatGPT 

ER KUNSTIG  
INTELLIGENS EN 
TRUSSEL FOR  
MENNESKEHEDEN?
”Mens kunstig intelligens 
har potentiale til at forbed-
re effektivitet, innovation 
og videnskabelig forståel-
se, rejser det også bekym-
ringer. Autonome våben-
systemer og manglende 
kontrol over kraftfulde 
AI-algoritmer udgør trusler 
for menneskeheden. 

Der er også frygt for ar-
bejdsløshed pga. automa-
tisering og bekymringer 
om datasikkerhed og 
beskyttelse af privatlivet i 
forbindelse med store data-
mængder, der bruges til at 
træne kunstig intelligens.

Bias i algoritmer kan 
forstærke uligheder. Det er 
afgørende at implementere 
ansvarlig udvikling og regu-
lering af AI for at minimere 
risici og sikre, at teknolo-
gien bidrager positivt til 
samfundet.”

Chatbotten er blevet specifikt 
instrueret i at svare kort, og 
enkelte sproglige fejl er rettet.



Det bedste våben mod at blive narret er ifølge Moreau 
at bruge sin kritiske sans. Vær på vagt over for billeder og 
videoer på sociale medier, tjek altid faktuelle oplysninger 
hos etablerede nyhedsmedier, og lad være med at betale lø-
sesum, hvis du får et telefonopkald, hvor din 15-årige datter 
skriger, at hun er blevet kidnappet. Sidstnævnte er ikke et 
tænkt eksempel, men en virkelig sag fra januar sidste år, 
hvor en amerikansk kvinde blev afkrævet 50.000 dollars i 
løsesum af svindlere, som havde forfalsket hendes datters 
stemme ved hjælp af videoer fra sociale medier. Opkaldet 
fik Jennifer DeStefano til at gå i panik, fortalte hun i juni 
under en høring i det amerikanske senat, og havde datteren 
– der viste sig at ligge hjemme i sin seng – ikke ringet kort 
efter, var hun formentlig blevet offer for et svindelnummer, 
der ifølge FBI koster de ramte familier 11.000 dollars (ca. 
75.000 kroner) i gennemsnit.

I DANMARK INDKALDES hvert år ca. 300.000 danske 
kvinder mellem 50 og 69 år til screening for brystkræft. 
Her får de foretaget en såkaldt mammografiscreening, der 
består af to røntgenbilleder, som kan afsløre forandringer 
i brystet ned til få millimeter. Billederne granskes af to 
særligt uddannede røntgenlæger, også kaldet radiologer, 
og finder de celleforandringer, indkaldes der til yderligere 

undersøgelser. Men mangel på radiologer har længe været 
en udfordring, og i Region Hovedstaden har man derfor 
tilkaldt hjælp i form af kunstig intelligens.

Et stort simulationsstudie – lavet i samarbejde med 
Københavns Universitet – har vist, at et hollandsk udviklet 
AI-program kan måle sig med erfarne brystradiologer i 
vurdering af mammografiscreeninger hos kvinder med 
lav risiko for kræft, og siden november 2021 er AI trådt i 
stedet for en af de to radiologer, som normalt gennemser 
screeningerne på regionens hospitaler.

”Helt konkret er vi lykkedes med at reducere arbejdsbyr-
den med at vurdere undersøgelserne med 35 %,” siger Ilse 

Personer søges til test af  
næsten usynlige høreapparater
Det er gratis & uforpligtende

Oplever du, at det er svært at følge med i samtaler ved selskaber, eller 
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hed for at teste den nyeste model inden for i-øret-høreapparater.
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Vi tilbyder, at du kan blive testperson for vores Phonak Virto M-Black  
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I-øret-høreapparater - prøv VirtoTM M-Black
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• Individuelt tilpasset og dermed komfortable
• Nyeste teknik, som sikrer fremragende taleforståelse
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 lytteoplevelse
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VirtoTM M-Black
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Du kan deltage, hvis du er fyldt 18 år, bor i Danmark, formoder at have et høretab, samt  
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”Hvor er forskningen, der bakker op om, at 
AI kommer og tager vores job, eller at den 

med tiden helt uundgåeligt vil udvikle men-
neskelig intelligens? 

Therese Moreau, journalist på IT-mediet Version2



Vejborg, der er cheflæge på Herlev og Gentofte 
Hospital og screeningschef for mammogra-
fiscreeningsprogrammet i Region H. 

Hun understreger, at selvom det er AI, der 
foretager førstegranskningen af kvinder i 
lavrisikogruppen, efterfølges den altid af en 
vurdering fra en speciallæge og en erfaren 
radiolog – og i sidste ende er det altid radiolo-
gen, der tager beslutningen om, hvorvidt yder-
ligere undersøgelser er påkrævet. Kvinderne 
i Region Hovedstaden giver ikke samtykke til, 
at deres screeninger vurderes af et AI-pro-
gram, men Ilse Vejborg forklarer, at man siden 
implementeringen har været åbne omkring 
anvendelsen af AI i regionen. Og skulle man 
være bekymret for, om man i nær fremtid 
kommer til at lægge sit helbred i hænderne på 
en computer, kan man godt ånde lettet op.

”Som teknologien ser ud lige nu, kan AI 
stadig ikke helt måle sig med de bedste radio-
loger. I simulationsstudiet forsøgte vi at sætte 
modellen til at vurdere uden hjælp fra radiolo-
ger, og der så vi bl.a. en markant stigning i 
antallet af falsk positive svar, hvilket ville have 

ført til tidskrævende genindkaldelser til 
udredning. Men jeg tror bestemt, at vi 
i en nær fremtid vil se teknologi, der er 
god nok til, at vi kan overlade hele første-
granskningen til AI.”

Resultaterne fra Region Hovedstaden 
er så gode, at flere andre regioner har 
iværksat egne forsøg og ventes at tage 
teknologien i brug. Aktuelt er Gentofte og 
Herlev Hospital også i gang med at teste 
AI til at spotte tegn på blodpropper i hjer-
nen, og spørger man Henning Christian-
sen – der netop forsker i AI-diagnostik 
af medicinske billeder – lyder svaret, at 
sundhedsvæsnet er et af de områder, som 
vil få mest glæde af kunstig intelligens.

”I modsætning til sprogmodellerne 
er det her virkelig et sted, hvor man kan 
flytte nogle ting,” vurderer RUC-profes-
soren. ”Jeg har talt med radiologer, der 
siger, at de i dag bruger alt for meget tid 
på at studere billeder, som alligevel viser 
sig at være negative. Her kan AI frigøre 
ressourcer til behandling af de patienter, 

Spørgsmål til ChatGPT 

HVEM ER KLOGEST: 
MENNESKER 
ELLER KUNSTIG 
INTELLIGENS?
”Sammenligningen mellem 
menneskelig intelligens 
og kunstig intelligens er 
kompleks, og det er svært 
at sige, hvilken der er 
’klogest’. 
Mennesker har generel 
intelligens, følelser og en 
dyb forståelse af verden, 
mens kunstig intelligens er 
stærk inden for specifikke 
opgaver, dataanalyse og 
gentagne handlinger. De 
er mere komplementære 
end konkurrerende, da de 
har forskellige styrker og 
svagheder.”

Chatbotten er blevet specifikt 
instrueret i at svare kort, og 
enkelte sproglige fejl er rettet.



52   FEBRUAR 2024   SAMVIRKE

som rent faktisk har brug for hjælp. 
Man må bare håbe, at der ikke 
pludselig er nogle politikere, som i 
et forsøg på at spare ser deres snit 
til at tage mennesket helt ud af 
ligningen.”

EN MANDAG AFTEN i starten 
af oktober blev en kvindelig fod-
gænger kørt ned af en bilist, mens 
hun krydsede et fodgængerfelt i San 
Francisco. Ved kollisionen røg kvin-
den op på kølerhjelmen og fortsatte 
hen over taget, inden hun rullede ned og 
landede på vejbanen til højre for bilen, der 
havde ramt hende. I samme øjeblik passerede en 
af de førerløse Cruise-taxaer, der to måneder forinden 
var blevet sluppet løs på vejene i den amerikanske storby. 
Taxaen slog automatisk bremserne i, da dens sensorer 
registrerede sammenstødet. Uheldigvis endte kvinden 
under den førerløse bil, og fordi den er programmeret til at 
trække ind til siden i tilfælde af en ulykke, 
blev hun trukket seks meter og endte på 
hospitalet med livstruende kvæstelser. 
Ulykken, der var kulminationen på en ræk-
ke uheldige hændelser med førerløse biler 
i San Francisco, fik hurtigt General Motors, 
der står bag Cruise, til at trække taxaerne 
tilbage og sætte produktionen på pause. 
Tidligere episoder inkluderede en førerløs 
bil, der var kørt direkte ned i våd cement, 
mens en anden utilsigtet var kommet til 
at blokere vejen for en ambulance efter et 
trafikuheld – og så var der Cruise-taxaen, 
som i juni forhindrede myndighederne i at 
nå frem til gerningsstedet efter et skyderi.

På Københavns Universitet sidder en 
britisk professor, der har set videoer af 
det hele – og timevis af andre optagelser af 
førerløse biler. Barry Alan Brown har i man-
ge år forsket i autonom transport, og hans 
seneste studie leverer et svar på, hvorfor 
det så ofte ender galt: De førerløse biler 
mangler den sociale intelligens, som er 
afgørende for at kunne færdes i trafikken.

”Sociale interaktioner som kropssprog er 
afgørende, når vi sender signaler i trafik-
ken. De selvkørende biler kender udeluk-
kende trafikreglerne, og derfor er de ikke 
i stand til at aflæse mennesker. Det kan 
skabe forvirring og trafikpropper, men også 
være farligt, som vi har set i San Francisco.”

Spørger man udviklerne bag de førerløse 
biler som f.eks. Tesla-stifter Elon Musk, er 
løsningen på problemet mere og bedre træ-

ning af AI. På den måde, lyder argu-
mentet, vil teknologien blive bedre, 

hurtigere og måske endda udvikle 
sig i en sådan grad, at den kunsti-
ge intelligens kan komme til at 
måle sig med den menneskelige. 
Det niveau af kunstig intelligens 
kaldes AGI (Artificial General 
Intelligence) og refererer til det 

punkt, hvor maskiner ikke bare 
vil have indhentet, men potentielt 

også overhalet mennesket. Spørgs-
målet er bare, om det kan lade sig 

gøre. Ifølge Henning Christiansen er 
svaret – sandsynligvis – nej. 

”Selv hvis det lykkedes nogle at bevise, at 
det i teorien kunne lade sig gøre, ville det formentlig 

kræve så ufatteligt meget energi og computerkraft, at det 
ville være praktisk talt umuligt at føre ud i livet,” siger han.

Ikke alle er dog enige i den betragtning, slet ikke tech-
virksomhederne, der efterlyser regulering for at undgå, at 

AI løber løbsk. Men spørger man Therese 
Moreau, er det vigtigt at sætte spørgs-
målstegn ved motiverne bag, når f.eks. 
OpenAI-stifterne påstår, at AGI kun er et 
spørgsmål om tid.

”Folk som Sam Altman (CEO i OpenAI, 
red.) har store økonomiske interesser i 
AI – og dermed også i at opretholde hypen 
omkring teknologien. Jeg bliver bare nødt 
til at sige: Hvor er forskningen, der bakker 
op om, at AI kommer og tager vores job, 
eller at den med tiden helt uundgåeligt vil 
udvikle menneskelig intelligens? Jeg kan 
ikke se den nogen steder.”

Men betyder det, at det slet ikke kan ske?
”I forskning – såvel som i journalistik 

– skal man bevise forekomsten af noget. 
Man skal ikke bevise, at noget ikke er der. 
Ellers kunne jeg i princippet bare sige: 
Min mikrobølgeovn har en bevidsthed. 
Modbevis mig, og så skal du acceptere det 
som sandhed, så længe mit postulat ikke er 
blevet modbevist.”

På OpenAI’s hjemmeside bliver det tyde-
ligt, at udviklingen tages for givet: ”Vores 
mission er at sikre,” skriver Sam Altman i et 
blogindlæg, ”at kunstig generel intelligens 
– AI-systemer, der generelt er smartere 
end mennesker – kommer hele menneske-
heden til gode.” Men indtil beviset falder, 
tillader Therese Moreau sig at forholde sig 
skeptisk, når AI-optimister skråsikkert 
erklærer, at robotterne kommer. Og hun er 
ikke i tvivl om, at du bør gøre det samme. 1

Spørgsmål til ChatGPT 

HVAD KOM FØRST: 
HØNEN ELLER  
ÆGGET?
”Det er et klassisk filosofisk 
dilemma og har ingen enty-
dig videnskabelig løsning. 

Fra et evolutionært syns-
punkt antyder teorien om 
evolution, at ægget kom 
først. Ifølge evolutionsteori-
en gennemgik organismer 
gradvise ændringer over 
tid, og disse ændringer 
blev overført gennem 
reproduktion ved hjælp af 
æg eller lignende former 
for reproduktive mekanis-
mer. 

På den anden side, hvis 
vi ser det fra et biologisk 
synspunkt, skulle der have 
været en første høne for at 
lægge det første æg. Dette 
rejser spørgsmålet om, 
hvordan den første høne 
opstod. Kort sagt er der 
ikke et entydigt svar.”

Chatbotten er blevet specifikt 
instrueret i at svare kort, og 
enkelte sproglige fejl er rettet.

PERSPEKTIV
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Hanne-Vibeke Holst er selv 
en af bidragsyderne til den 
knap 400 sider tunge anto-
logi ’Toppen af Danmark’, 

der netop er landet på boghylderne 
med tekster af i alt 36 nordjyske forfat-
tere og en undersøgelse af den tilsyne-
ladende overflod af forfattertalent og 
skrivetrang, der det sidste århundrede 
er strømmet fra Danmarks nordligste 
egn. Lige fra Johannes V. Jensen til 
Thomas Korsgaard – og hende selv. 
Men Hanne-Vibeke Holst er en anelse 
skeptisk over for bogens præmis. 

”Selv om Nordjylland ikke strækker 
sig over vildt mange kvadratkilometer, 
er det en region med enorme forskelle. 
I værdier, normer, natur, dialekt og 
kultur. Engang svarede dét at rejse fra 
min fars indremissionske fødeegn i 
Østvendsyssel til Løkken ved Vester-
havet til at tage turen fra Utah direkte 
til Las Vegas,” siger hun. 

”Så jeg er ikke sikker på, at man 
kan sige noget generelt om nordjysk 
litteratur. Eller om der i virkeligheden 
ikke findes lige så meget skrivetalent 
på f.eks. Fyn.” 

Når Hanne-Vibeke Holst alligevel 
er med på, at der måske kan være en 
litterær geografisk skævvridning til 
fordel for det nordjyske, skyldes det, at 
der i små afsondrede samfund – som 
dem, Nordjylland før i tiden, men også 
i nogen grad i dag er stykket sammen 
af – findes en måde at tale om livet og 
hinanden på, som bare fordrer gode 
fortællinger – og fortællere.  

”For et barn som mig var den lokale 
fortælletradition – den her ordknappe, 
men alligevel konstante strøm af hi-
storier om levet liv, hverdag og drama 
– i hvert fald helt enormt fantasibefor-
drende. Man stod jo der midt på torvet 
eller henne hos købmanden og lyttede 
til de voksnes knever. Og jeg synes, det 
underspillede er noget, jeg genkender 
i andre nordjyske forfattere.”

HANNE VIBEKE-HOLST ER født i Hjørring 
og opvokset i Løkken. Hun er datter af 
forfatter Knud Holst. Et slægtskab, der 

i sig selv synes at bekræfte antologiens 
tese. To nordjyske forfattere i bare én 
enkelt familie. 

Men det var altså den lokale fortæl-
letradition – og en dame i gråt – der for 
alvor satte gang i hendes fortællelyst.

”Det var en af konerne, og vi kaldte 
hende ’den grå avis’, fordi hun altid gik 
i en stor grå frakke og var først med 
den nyeste sladder. Om skolelæreren, 
der var blevet opereret for galdesten, 
fiskeren, der havde banket sin kone 
gul og blå, den unge kone, der var 
blevet set i en anden mands bil, og 
familien, der ikke kunne betale deres 
regninger. Og om dødsfaldene. Det 
bedste var dødsfaldene, det er klart.”

”Men uanset graden af drama slut-
tede alle fortællinger altid med et så 
deeet ... Og det er det her så deeet ..., alt 
det, der ikke bliver sagt, og som man 
må gætte sig til, der findes som en 
grundform i den nordjyske fortælle-
tradition, og som jeg tror bor i mange 
forfattere, hvis fantasi et blevet næret 
af halve og kvarte historier,” siger 
 Hanne-Vibeke Holst og fortsætter: 

”Den knappe fortælleøkonomi er 
f.eks. stærkt repræsenteret i Niels Haus-
gaards tekster, hvor det vigtigste ofte 
forbliver usagt. Og hos Jens Smærup 
Sørensen, der er en mester i at skrive alt 
det frem, der ikke bliver sagt.”

SAMTIDIG KAN DET lille samfund noget 
særligt i forhold til at udklække forfat-
tere i kraft af netop dets lidenhed.

”Når man vokser op i et lille sam-

”I ET LILLE SAMFUND 
KAN MAN JO IKKE SKJULE SIG, 

ALT SKRÆLLES AF”
Hanne-Vibeke Holst bidrager til en stor antologi om nordjysk litteratur, men ved ikke helt, om 

hun køber præmissen om, at der findes en særlig litterær kraft i det nordjyske. Og så alligevel. 
For der er noget særligt i måden, mennesker i små samfund taler om livet og hinanden på.

AF FREJA BECH-JESSEN 

 
TOPPEN AF DANMARK 
I antologien ’Toppen af Dan
mark’ går en række nulevende 
danske forfattere på opdagelse i 
Nordjylland som litterært fænomen 
gennem selvbiografiske tekster, 
forfatterportrætter, beskrivelser af 
landskaber og 
byer, refleksio
ner over en
keltværker og 
forfatterskaber. 
Vidt forskellige 
tekster, der 
tilsammen for
mer et billede 
af det litterære 
liv på toppen af 
Danmark.

’Toppen af Danmark’, redigeret af  
Johannes Riis, Jens Smærup Søren-
sen og Lasse Horne Kjældgaard, 
Gutkind, 349,95 kr. 

BØGER
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fund, vokser man op i et mikrokos-
mos, en spejling af det store samfund. 
Alt det, du ikke kan se i den store 
by, fordi lagene er tætvævede og for 
komplekse, træder tydeligt frem i den 
lille,” siger Hanne-Vibeke Holst. 

Samfundets magtstrukturer bliver 
blotlagt. Det er tydeligt, hvem der er 
de rige og de fattige, hvem der tilhører 
kultureliten og intelligentsiaen, og 
hvem der indtager rollen som lands-
bytosse. 

Men på trods af forskellene er 
distancen mellem de forskellige sam-
fundslag forbløffende lille. 

”I min barndom kom jeg i alle mine 
skolekammeraters hjem. Jeg kom hos 
den fattige landarbejderfamilie og 
spiste sigtebrødsmadder med pud-
dersukker. Jeg kom hjemme hos den 
stenrige fiskeimportør, der var byens 

kapitalist. Som ung, rød og revolutio-
nær mente jeg jo, at han principielt var 
en af dem, som egentlig burde skydes, 
når revolutionen kom. Men jeg kendte 
ham og hans familie og syntes jo også, 
at han var meget flink, så de skulle 
skånes,” ler Hanne-Vibeke Holst. 

”Jeg flyttede fra Løkken som 18-
årig, og siden har jeg boet i storbyer. 
Men jeg er meget taknemmelig for 
den sociale forståelse og empati, jeg 
har fået ind med vestenvinden så 
at sige. Den intuitive forståelse for 
forskellighed havde jeg nok ikke haft, 
hvis jeg var vokset op på Østerbro i 
København. Men den er afgørende, 
for det er nærmest en grundforud-
sætning for at blive en god forfatter, 
at man forstår den menneskelige 
kompleksitet og rummer dens mang-
foldighed.”

MEN HVAD SÅ med naturen? Den, der 
er så meget af i Nordjylland. Det flade 
litorina-land, de bløde bakkedrag, 
hede, fjord, klitter og hav. Hvilken 
betydning har den for de forfattere, 
der er rundet af egnen?  

”Natur og vejrlig betyder sinds-
sygt meget. Det gælder, uanset hvor 
du vokser op i Nordjylland. Men 
for os, der er vokset op i Løkken, er 
det klart, at havet fyldte alt. Det var 
den store magnet. Altid voldsomt 
og vildt. Og en konstant påmindelse 
om, at der er noget, der er større end 
dig.” 

Når man vokser op ved et hav af den 
kaliber, forstår man noget om livet – 
og døden – som det kan være svært 
at få hold om i byerne, siger Hanne- 
Vibeke Holst. 

”Naturen er mægtigere end menne-
sket. Det ved man i Nordjylland. Havet 
er et vilkår, enhver er underlagt. Og 
ingen aner, om det er i dag, det giver 
den lille kutter en stor fangst, eller om 
det er i dag, det tager en turist på en 
luftmadras,” siger hun.  

Og måske det i virkeligheden er 
noget af det, udkantslitteraturen eller 
forfattere, der er rundet af udkanten 
– eller toppen – af Danmark, virkelig 
kan. 

”Vi kan måske skrive om livets 
grundvilkår, fordi vi har en sanselig, 
kropslig erfaring med dem. I et lille 
samfund kan man jo ikke skjule sig, 
alt skrælles af. Og det kan der komme 
virkelig god litteratur ud af.”

Alt det, som ikke bliver 
sagt, og som man må 
fantasere sig til, findes 
som en grundform i den 
nordjyske fortælle tradi
tion, mener Hanne 
Vibeke Holst.  
FOTO: SARA GALBIATI 
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GRØDHOVED
… bør vist snart forvandles til et positivt ladet ord, for er der 
noget, der fortsat hitter, er det den grønne grød, som oprin-

deligt blev sat på menuen – og dagsordenen – af professor i 
tarmsundhed Oluf Borbye Pedersen. 

I sin nye bog bygger kok Gorm Wisweh videre på inspiratio-
nen fra professoren og deler sin egen personlige rejse hen 

imod en sundere livsstil og øget velvære. 

Her får du fire af hans grødvarianter, som kickstarter din dag, 
giver dine tarme et grønt kæmpekram og – hvem ved 

 – måske gør dig til et vaskeægte grødhoved.

AF GORM WISWEH   FOTO: DAVID BERING/MONTGOMERY   REDAKTION: MAJ B. SØRENSEN

Det skal du bruge
½ avocado
½ æble
1 gulerod
1 tomat
1 lime uden skræl
1 tommel ingefær og/
eller gurkemeje
1 kiwi (uden skræl)
20 g valnødder
15 g tang
100 g spinat, frisk 
eller fra frost

30 g frisk persille
200 g kål – al kål dur, 
men jo grønnere, jo 
bedre
30 g bønnespirer
1-2 dl grøn te, urtete 
eller kamillete

Ideer til topping:  
Friske bær og nødder

Sådan gør du
Put alle ingredienser i 
blenderen, og kør, til du 
har en jævn og lækker 
konsistens. Husk, du altid 
kan rette konsistensen 
med mere væske, enten 
ekstra af den fra opskrif-
ten eller bare vand. 

GORMS GRØNNE GRØD

Den klassiske, let tilrettede version af den grønne grøds moder.
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OPSKRIFTER

TIP!  
Når du pakker din 

blender, så hjælp den 
på vej ved at putte de 
vådeste ingredienser i 
først. Det gør arbejdet 

nemmere for 
maskinen.
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GUL-GRØN GRØD  
MED SØD KARTOFFEL OG GURKEMEJE

En varm og blød grød, som har hentet inspiration i det marokkanske 
køkken. Hvis du er glad for varme krydderier, så giv den ekstra gas 

med garam masala eller lignende krydderiblandinger. 

Det skal du bruge
100 g kogt sød 
kartoffel
1 tommel frisk 
gurkemeje eller 1 
tsk. stødt med top 
1 æble
1 lime uden skræl
1 tsk. jomfru
kokos olie
50 g dadler
30 g mandler

200 g broccoli
2 dl grøn te
Lidt stødt kanel

Ideer til topping: 
Grofthakkede 
mandler og frisk 
æble i tern

Sådan gør du
Put alle ingredienser i blen-
deren, og kør, til du har en 
jævn og lækker konsistens. 
Husk, du altid kan rette 
konsistensen med mere væ-
ske, enten ekstra af den fra 
opskriften eller bare vand. 

OPSKRIFTER

KOM GODT I GANG
Du har brug for en blender. Start gerne i 
den billige ende af skalaen, men invester 
evt. i en dyrere model, hvis du bliver rigtig 

glad for grøden. 

Alle opskrifter er til 1 servering/person 
og har en serveringsvægt på ca. 500 g 

plusminus. 

Suppler selv op, f.eks. med kål og rodfrug
ter, hvis ikke du føler, det er nok. Og husk, 
at hver eneste gang du spiser en portion, 
har du gjort noget godt for dig selv. Hvad 

enten det er hver dag eller blot et par 
gange om ugen.
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OPSKRIFTER

RØDBEDE – CHILI – RØDKÅL
 

Ligesom rødbede kan rødkål godt lide chili. Men det er altså ikke meningen, det 
skal brænde. Det skal bare lige være nok til at få den der varme fornemmelse. 

Denne grød er en antioxidantbombe – på den gode måde.
6
SUNDE  

GRØD-GEVINSTER 
Her er, hvad kok Gorm Wisweh 

selv oplevede, da han gik i 
gang med at spise en daglig 
grøn grød kombineret med 

faste mellem klokken 20 og 10.

1 
Efter et par ugers god rumlen 
i systemet med en del udluft-

ning til følge er jeg klart mindre 
oppustet og utilpas, end jeg har 

været længe.

2 
Mit energiniveau har fået et kæm-

peboost. Sidegevinsten ved et 
jævnt højt og nemt dagligt indtag 
af masser af grønt er, at når man 
først har gjort det, er det nemme-

re at motivere sig til også at få 
trænet lidt. Og når så energien er 

der, er det jo endnu nemmere. 
3 

Jeg har tabt mig i løbet af det 
sidste års tid på den grønne 
grød. Det er et stille og roligt 

vægt tab, men ret konstant, og de 
tabte kilo løber ikke på igen. 

4 
Jeg blev i forvejen sjældent 

syg, når alle andre ligger ned 
... 7-9-13 ... Jeg tror også på, at 

denne stamina bliver endnu 
bedre af den grønne grød.  

5 
Madspildsmæssigt har vi 

nærmest ikke noget grøntspild i 
privaten mere. Der er kæmpe 

rotation i vores frugt og grønt – 
og dermed også altid dejligt frisk 
grønt til at lave mad af til aftens-
maden. Så den grønne grød gør 
også, at vi generelt spiser endnu 

mere grønt end før.  
6 

På den helt gode måde er jeg 
blevet afhængig af den grønne 
grød. Min krop reagerer positivt 
med det samme, når jeg tager 
den første skefuld. Da det er 
det første, jeg indtager hver 
dag, er der også lagt en god 

bund til frokosten, hvor jeg nok 
før har haft en tendens til at 

overspise.

Det skal du bruge
100 g rødbede
1 æble
1 citron uden 
skræl
Lidt chili – kun for 
smagens skyld, 
så rolig nu …
150 g rødkål
20 g tang
25 g hassel-
nødder
50 g svesker

10 g udblødte 
chiafrø (det er 
tørvægten, jeg 
har angivet) 
1 spsk. koldpres-
set hampefrøolie
Evt. 1-2 dl vand 
eller æblemost

Ideer til topping: 
Ristede hassel-
nødder og blåbær

Sådan gør du
Put alle ingredienser i blenderen, 
og kør, til du har en jævn og lækker 
konsistens. Husk, du altid kan rette 
konsistensen med mere væske, 
enten ekstra af den fra opskriften  
eller bare vand. 
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GRØNNE ÆRTER – 
GRØNKÅL – ÆBLE 

Grøn, grønt, grønt … med et 
tvist af kærnemælk. Det hele 

elsker mynte, som gør en 
potentielt lidt tung grød helt 
frisk og lækker. Du kan næ-
sten spare tandbørstningen. 

Men ej, ikke alligevel … 
 
Det skal du bruge
75 g grønne ærter, friske 
eller fra frost
1 tommel ingefær
1 dusk frisk mynte
150 g grønkål,  
frisk eller fra frost
125 g spinat,  
frisk eller fra frost 
1 æble
1 dusk persille
1 spsk. afskallede hørfrø
1 tsk. matchapulver
1 spsk. koldpresset  
hampefrøolie
1-2 dl kærnemælk

Ideer til topping: Letristede 
kokosflager, valnødder og 
blåbær

Sådan gør du
Put alle ingredienser i  
blenderen, og kør, til du har 
en jævn og lækker konsi-
stens. Husk, du altid kan  
rette konsistensen med 
mere væske, enten ekstra af 
den fra opskriften eller bare 
vand. 

LÆS MERE
Har du brug for en nem og hurtig 
måde, hvorpå du kan få dine 
daglige grøntsager? I ’Grøn grød’ 
får du 30 velsmagende hverdags-
opskrifter og kok Gorm Wiswehs bedste tips og tricks 
til at opbygge dit basislager af tør- og frostvarer, så 
du altid kun er et enkelt tryk på blenderen fra en sund 
portion grøn grød.
 
Gorm Wisweh: ’Grøn grød – 30 blendede grøntsags-
boostere til mave, mund og sind’, Turbine, 229,95 kr.

OPSKRIFTER
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Har du et 
spørgsmål om 
din forening 

eller din butik? 
Hver måned bringer 
vi jeres undren, ris 

eller ros 
 videre til Coops  

eksperter. 

Skriv til:  
spoerg@samvirke.dk

NYSGERRIG PÅ 
MEGET MERE?

På samvirke.dk finder 
du et helt univers af 

artikler, podcast  
og videoer. 

Kan man piske  
madlavningsfløde?

Se listen: 
 Er der pesticider i 

dine grøntsager eller 
frugt? 

8 tips til at gøre din 
onlineshopping mere 
grøn og klimavenlig. 

DE FÆRDIGBLANDEDE 
SALATER MÅTTE GERNE 
VÆRE ØKOLOGISKE

 Jeg og mange andre er gla-
de for de færdige salatblan-
dinger/måltidssalater, som I 
sælger i butikkerne. 
Jeg kunne godt ønske mig 
disse i økologiske udgaver. 
Især dem, som kun indeholder 
salat og grønt, må være nem-
me at fremstille af økologiske 
råvarer. Og i dem, som f.eks. 
er tilsat kød, kan i det mindste 
det grønne være økologisk. Er 
det noget, som I vil introdu-
cere?
LONE LØNBO

Svar fra Tobias 
Aagaard, junior 
kategorichef, 
frugt, grønt & 
convenience:

 Tak for din 
feedback. Vi 

er glade for, 
at du synes om 

vores mange 
måltidssalater og 

snittede salater.
I dag er størstedelen af 

vores ’klar til at spise’-salat- og 
kålblandinger økologiske. Dog 
har vi, som du selv nævner, 
kun få økologiske varianter i 
kategorien for tilbehørs- og 
måltidssalater. Årsagen findes 
bl.a. i, at vi ikke har kunnet 
finde en økologisk kvalitet på 
især dressinger og proteiner, 
som matcher vores forventnin-
ger til både smag, pris og ikke 
mindst leveringssikkerhed.  

Vi udvikler kontinuerligt på 
kategorien og vil fortsat forsø-
ge at øge andelen af økologi-
ske produkter. Vi vil ligeledes 
se på, om vi kan gøre enkelte 
komponenter økologiske uden 
at gå på kompromis med oven-
nævnte parametre. 

SKAL ALLE 
APPELSINERNE 
VIRKELIG SMIDES UD?

 Jeg prøver så vidt muligt at 
følge årstiden og købe dansk 
frugt og grønt, og kan det ikke 
fås, vælger jeg helst økolo-
gisk. De økologiske appelsiner 
har en ret kort holdbarhed, 
og derfor sker det jævnligt, 

at der er mugne appelsiner i 
nettet, som jeg så afleverer til 
personalet, der kasserer hele 
nettet. Hvis jeg skal bruge 
appelsinerne samme dag, har 
jeg sommetider spurgt, om 
jeg ikke bare kan købe dem 
til nedsat pris og smide den 
eller de dårlige frugter ud, så 
de gode ikke går til spilde, 
men det må jeg ikke. Hvordan 
kan det være, at man kasserer 
brugbar frugt i stedet for at få 
den brugt?
MAJKEN GULDBORG 

Svar fra Laura Kolling Henrik-
sen, kvalitetskonsulent i Coop:

 Lovgivningen spænder des-
værre ben for, at butikker kan 
sælge de gode appelsiner, der 
ligger i et net, hvor der også er 
en eller to med råd. Forklarin-
gen ligger i EU’s handelsnor-
mer for frisk frugt og grønt, hvor 
der er fastsat nogle kvalitets-
krav til de enkelte produkter. I 
handelsnormerne er der bl.a. 
regler for, at frugt og grøntsa-
ger, der markedsføres, skal 
være hele og sunde, de må alt-
så ikke fremstå indtørret, med 
råd, skimmel, stød el.lign. Frem-
står en appelsin med skimmel i 
et net, skal en butik i princippet 
kun kassere den fejlbehæftede 
appelsin, men så er det ikke 
længere muligt at sælge nettet 
med appelsiner, som har været 
brudt, da vægtangivelsen på 
emballagen ikke længere er 
korrekt. Man må heller ikke 
sælge nettet uden at fjerne den 
rådne appelsin, da man så ikke 
lever op til handelsnormerne, 
hvilket kan give indskærpelser 
fra Fødevarestyrelsen. 

I Coop opfordrer vi derfor 
butikkerne til at fjerne f.eks. 

rådne citrusfrugter fra et net 
og sælge det i en Too Good 
To Go-pose. Vi er også ved at 
se på alternative metoder til at 
sælge produkter som disse, så 
vi sammen kan redde maden. 

HVORFOR SÆLGER 
COOP STADIG 
HURTIGTVOKSENDE 
KYLLINGER?

 Coop vil gerne fremstå som 
en miljøbevidst og samfunds-
kritisk forretning, og jeg synes, 
I langt hen ad vejen gør det 
godt. Derfor undrer det mig, at 
I fastholder at sælge turbokyl-
linger på trods af de utallige 
protester og kampagner for 
at få jer til at vælge fugle, 
som ikke er blevet mishandlet 
under opvæksten. 
LILLY JENSEN

Svar fra Thomas Roland,  
ansvarlighedschef i Coop:

 Tak for dit spørgsmål om 
hurtigtvoksende kyllinger. Eller 
’turbokyllinger’, som dyrerettig-
hedsorganisationer har valgt 
at kalde dem. Der er desværre 
mange misforståelser om kyl-
lingers velfærd og opdrætsfor-
hold. Så lad mig starte med at 
beskrive dem og så redegøre 
for, hvorfor Coop stadig sælger 
både hurtigt- og langsommere 
voksende kyllinger. 

Dyr til slagtning er gennem 
en årrække blevet fremavlet til 
at vokse så hurtigt som muligt. 
På den måde skal du bruge 
mindst muligt foder til at produ-
cere mest muligt kød. Det gæl-
der bl.a. grise og kyllinger, som 
begge er store produktioner i 
Danmark. De hurtigtvoksende 
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”Jeg synes også, man skal overveje, om det 
er Coops rolle at forhindre forbrugerne i at 
købe almindelig billig, dansk kylling uden 

dyrevelfærdsmærkning.
Thomas Roland, ansvarlighedschef i Coop

kyllinger er slagteklar i løbet af 
ca. 35 dage. 

Det har konsekvenser at vok-
se så hurtigt, så det har avlerne 
fokus på, og derfor har udvik-
lingen de seneste par år været 
at avle de hurtigtvoksende 
kyllinger mere robuste. Samti-
dig er de såkaldt langsommere 
voksende kyllinger blevet 
fremavlet til at vokse hurtige-
re, så de også bruger mindre 
foder. Nu er forskellen mellem 
de hurtige og de langsommere 
nede på under en uge i vækst. 
Fra ca. 35 dage til 40-44 dage 
for de langsommere voksende. 

Aarhus Universitet har for 
nylig undersøgt velfærden i 
kyllingeproduktionerne, og 
forskellene er overraskende 
små. Forskerne har registreret, 
hvor frit kyllingerne evner at be-
væge sig på slagtedagen. De 
tre dårligste karakterer dækker 
over kyllinger, som er tydeligt 
hæmmede eller halte. Hvis man 
lægger dem sammen, har 6 % 
af de hurtigtvoksende kyllinger 
tydelige problemer. Men det 
samme har 4,8 % af de lang-
sommere voksende kyllinger. 

De to slags kyllinger 
opdrættes i øvrigt på samme 
måde: De daggamle kyllinger 
sættes ind i en klimakontrolle-

ret stald i en flok på 20-40.000 
kyllinger ad gangen. De har 
adgang til foder og vand, og 
lyset kontrolleres, så de også 
får mørkeperioder, hvor de kan 
sove. Når kyllingerne er klar til 
slagtning, hentes de alle på én 
gang. Derfor er det heller ikke 
rigtigt, at du skriver, at de er 
mishandlet under opvæksten. 
Der er nemlig ikke den store 
forskel på opvækstvilkårene, 
uanset hvilken type du vælger. 
Kun frilandskylling og økologi-
ske kyllinger (med tre hjerter i 
dyrevelfærd) har mulighed for 
at komme ud på græs.

I Coop har vi lagt en plan for 
at udfase de hurtigtvoksende 
kyllinger fra det faste sortiment 
i løbet af 2025. Når vi ikke gør 
det hurtigere, skyldes det, at 
vi skal have avlerne og resten 

af markedet med. Det kræver 
nemlig først, at bestanden af 
såkaldte moderdyr, der lægger 
de æg, som bliver til slagte-
kyllinger, er blevet tilpasset i 
størrelse. Og det kræver også, 
at slagterierne finder afsæt-
ningsmuligheder til en højere 
pris for de dele af kyllingerne, 
vi ikke kan sælge, f.eks. skrog, 
indmad, hals og restkød. Derfor 
vil det typisk tage lidt over 1½ år 
at skalere en animalsk produkti-
on op eller ned. 

Når det er sagt, synes jeg 
også, man skal overveje, om 
det er Coops rolle at forhindre 
forbrugerne i at købe almin-
delig billig, dansk kylling uden 
dyrevelfærdsmærkning og 
dermed tvinge alle kunder til 
at betale ca. 25 % mere for kyl-
lingerne. Det valg har vi heller 

ikke truffet på gris, hvor vi også 
sælger helt almindelig dansk 
gris – også uden dyrevelfærds-
mærket. Til gengæld ser vi det 
som vores rolle at sikre, at alle 
kunder har adgang til at købe 
kød fra dyr, der har haft bedre 
dyrevelfærd. Det er netop 
derfor, at staten har lavet et dy-
revelfærdsmærke. Derfor finder 
du i alle vores butikker både 
kylling og gris med velfærds-
mærket, ligesom du kan finde 
helt almindelig kylling og gris 
uden velfærdsmærkning. 

I Coop udgør salget af lang-
sommere voksende kylling ca. 
30 %. Det svarer meget godt 
til den andel, som opdrættes i 
Danmark i dag. 

MÅ VI BEDE OM EN 
STOL, TAK!

 Vi er efterhånden en ret 
stor gruppe af lidt ældre 
mennesker, som er begyndt 
at savne ekstra stole i de 
store supermarkeder, som kan 
bruges til et hvil og dermed 
en bedre indkøbsoplevelse. 
Dette behov er tilsyneladende 
gået Coops ledelse helt forbi, 
nok fordi man ikke kender til 
behovet, men det ville klæde 
Coop at lette rundturen for os, 
der ikke længere løber mara-
ton eller ironman. Vi køber jo 
også ind.
HENRIK JØRGENSEN

Svar fra Allan Kristoffersen,  
koncerndirektør i Coop:

 Tak for den gode idé. Vi er 
netop ved at udvikle vores nye 
koncept, Coop Hverdagsmar-
ked, som er det bedste fra de 
største butikker i Kvickly, Super-
Brugsen og Irma kombineret 
med det bedste fra discount, så 
man kan købe alt ét sted, hver 
dag. Vi udvikler det sammen 
med vores kunder og er meget 
interesserede i at høre forslag 
som jeres til, hvordan vi skaber 
fremtidens dagligvarebutik. På 
baggrund af jeres forslag vil 
vi høre vores kolleger i FDB 
Møbler, om de kan designe 
en bænk til kunderne i Coop 
Hverdagsmarked. For vi står for 
det samme som FDB Møbler: 
kvalitet, som alle har råd til at 
betale. 

Tak for forslaget.
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INDKØBS
         KURVER

DET ER MERE end 30 år siden, 
at de økologiske varer første gang 
kom i tilbudsaviserne, og Danmark 
har i mange år været verdensmestre 
i økologi. Sidste år bød dog på en lille 
tilbagegang, og for første gang i mange 
år faldt antallet af økologiske varer i 
danskernes indkøbskurv. 15,3 % af de 
varer, Coop-kunder købte i 2023, var 
således økologiske, mens øko-andelen 
året før landede på 15,9 %. 

Bag tallene gemmer sig dog både 
tilbagegang og fremgang. For det øko-
logiske salg af mælk og kolonialvarer 
steg, mens salget af f.eks. nogle slags 

kød og pålæg faldt, fortæller Thomas 
Roland, der er CSR-chef i Coop. 

”På flere områder holder økologien 
skansen rigtig godt. Salget af økologisk 

mælk og yoghurt er steget fra 27 til 28 
% af det samlede salg.”

Thomas Roland tror ikke, at det lille 
fald i økologiens andel af det samlede 
salg fortsætter. I stedet forudser han, 
at økologien igen kommer til at fylde 
mere, når du åbner køleskabet eller 
kigger i kolonialskuffen. 

”Danskerne oplever at have fået flere 
penge mellem hænderne igen. Og vi 
kan se, at priserne på en række varer er 
faldet eller snart falder. Prisen betyder 
en del for mange, og når den falder på 
en økokylling eller -ost, er der igen fle-
re, der vælger den økologiske variant.”

I mange år gik salget af økologiske fødevarer kun opad. Men siden begyndelsen af 
2022 har andelen af økovarer i danskernes indkøbskurv ligget næsten konstant. 

Tallet dækker dog over store forskelle, for mens salget af økologisk kylling og frugt 
falder, køber vi stadig mere økologisk mælk, pasta og andre tørvarer.

Øko-salget stiger og falder 

AF KRISTIAN HERLUFSEN 

Følg med i dit
øko-forbrug

Når du køber fødevarer i Coop, 
kan du via økotrackeren i  

Coop-appen følge med i, hvor 
stort dit øko-forbrug er fra uge 
til uge. Du kan også se, om du 
i gennemsnit køber mere eller 
mindre økologi, end de andre 

Coop-kunder gør.

ØKOKURVEN ER FLADET UD
Gennem næsten to årtier har de økologiske varer erobret en 
større og større del af vores indkøbskurv. I 2004 var 2,65 % af 
vores indkøb økologiske. Siden nytår 2022 har øko-andelen  
ligget forholdsvis fladt mellem 15 og 16 % af de samlede indkøb. 

FLEST PENGE PÅ MÆLK, FRUGT OG GRØNT
Basisvarer som mælk, frugt og grøntsager er dem, vi bruger flest 
penge på. Hver gang vi bruger 100 kr. på økologiske varer,  
går ca. 26 kr. til mejeriprodukter, 25 kr. til grøntsager  
og ca. 13 kr. til frugt.

Kilde: Danmarks Statistik
Beløbene er afrundede 

2005 2010 2015 2020 2023

20 %

15 %

10 %

5 %

0 %

11 kr. 
Ris, 

pasta, 
brød og 
kager

7 kr.  
Kød og 
pålæg

26 kr.  
Mælk, ost 

og æg

4 kr.  
Smør og 
madolie

13 kr.  
Frugt

25 kr.  
Grøntsager

3 kr. Vin og spiritus
3 kr. Kaffe, te og kakao

4 kr. Krydderier, dres-
singer og babymad

4 kr. Sukker, 
syltetøj og slik

Kilde: Coop Analyse

Øko-andelen 
af indkøb



                         Brug rejsekoden SAMVIRKE for at få din ferie til specialpris

Bestil på www.happydays.nu eller ring 70 20 34 48
Åbent hverdage kl. 9-17.

Det historiske Harzen

Den gamle vingård i hjertet af AlsaceFaaborg Fjord – en oase på Sydfyn

Landhotel Zur Erholung i Braunlage, Midttyskland
Blot 3-4 timer syd for den danske grænse er Harzen 
det første bjergområde, man møder. Synet af de 
disede bjerge, der dukker op i horisonten, er ganske 
betagende og gemmer desuden på heksehistorier, 
romantiske ridderborge og bindingsværksbyer.

The Originals Boutique Hotel La Ferme du Pape HHH

Jeres charmerende feriebase har en helt unik beliggen-
hed kun 11 km fra den berømte vinrute og lige uden 
for bymuren i den gamle middelalderby Equisheim, 
som er omgivet af vinmarker, så langt øjet rækker. I bor 
da også lige midt i en guldregn af vinproducenter, og 
med den store, traditionelle vingård Wolfberger som 
nabo starter det liflige eventyr lige uden for døren. 

Hotel Faaborg Fjord Spa & Wellness HHH

I bor lige ned til vandet, hvor hotellets egen strand byder 
sig til på lune sommerdage, og den smukke havudsigt 
kan også nydes fra hotellets restaurant, hvor I skal be-
gynde og slutte dagen over et godt måltid. Er I til luksuriøse 
spa-oplevelser, er det oplagt at booke et wellnessophold 
med selvforkælelse i hotellets flotte, nye wellnesscenter.

Valgfri ank. t.o.m. 29.5.2024.

Din specialpris

1.399,-
3 nætter 1.899,-

Din specialpris

1.899,-
3 nætter 1.399,-
5 nætter 2.249,-

• 5 overnatninger
• 5 x morgenbuffet
• 4 x 3-retters middag
• 1 x 3-retters gastromenu 

på opholdets sidste aften
• 1 fl. Alsacevin ved ank.
• Værelse med aircondition 
• 1 x besøg hos brænde-

vinsmuseum
• 1 x entré til mikrobryggeri

Din specialpris

3.799,-
3 nætter 2.299,-
7 nætter 4.549,-

• 4 overnatninger
• 4 x morgenbuffet
• 4 x 3-retters middag
• Velkomstdrink
• 10 % rabat til Harzer 

Schmalspurbahnen 

Din specialpris fra 

3.199,-

Fast lavpris fra

1.049,-
3 nætter fra 1.499,-
4 nætter fra 2.049,-
5 nætter fra 2.499,-

Fast lavpris fra

999,-

Panoramahotel ved Edersee

Romantisk badehotel på Rügen

Weekendophold i Sydjylland

5 nætter inkl. morgenbuffet, 5 x 3-retters middag, velkomstdrink, 
værelse mod skoven (balkon og søudsigt mod tillæg). 
Valgfri ankomst t.o.m. 26.3. samt søndage 7.4.-26.5.2024.

2 nætter inkl. morgenbuffet, 2 x 3-retters aftenbuffet 
og velkomstdrink på historisk badehotel med pool 
og wellness. Valgfri ank. t.o.m. 18.12.2024.

2 nætter inkl. morgenbuffet, 2 x 2-retters middag/
buffet, kaffe & sødt v. ankomst og 1 x Compact-Golf (medio april-medio okt.).
Ankomst man-, ons-, tors- og fredage t.o.m. 12.7. og 5.8.-20.12.2024.

Terrassenhotel Seepromenade i Waldeck, Midttyskland

Alexa Hotel HHH 

Hotel Søgården Brørup HHH

Priserne er pr. person i dobbeltværelse, og børnerabat gælder v. 2 voksne – med mindre andet er angivet. Ekspeditionsgebyr kr. 99,-.
OBS: Nogle hoteller opkræver en mindre kurafgift/turistskat/energitillæg. Afbestillingsforsikring kan tilkøbes. Forbehold for tryk- og prisfejl samt udsolgt.

Rejseklubben

®

.nu

®

.nu

Rejseklubben

Rejseklubben

®

.nu
Rejser med glæ

de

Rejser med glæ
de

®

.nu

Rejseklubben

Rejseklubben

®

.nu
Rejser med glæ
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Rejser med glæ
de

®

.nu

Rejseklubben

Re
jser med glæ

de

Valgfri ank. 13.3.-9.11.2024.

• 2 overnatninger
• 2 x morgenbuffet
• 1 x 2-retters middag 
• 1 x 3-retters middag 
• Fast lavpris på spa-

entre inkl. forfrisk-
ninger, badetøfler og 
lån af badekåbe

• Værelse med balkon 
eller terrasse

• Rabat på greenfee
1 barn 0-3 år gratis.2 børn 4-14 år ½ pris. 

3 nætter fra 1.499,-

Familiens fede ferie 
Familienhotel Hinteregger HHHH  i Katschberg, Kärnten, Østrig
Helpension med 5-retters middage, alkoholfri drikkevarer ad libitum, oplevel-
seskort, som blandt andet giver jer gratis ture med turisttoget, som går gen-
nem det maleriske alpelandskab – tilsat en 1500 m2 stor wellnessafdeling med 
hele seks swimmingpools, saunalandskab og relaxområde med bjergudsigt: 
Det, og meget mere, er, hvad der venter jer på jeres ferie til det familieejede 
Familienhotel Hinteregger i Kärnten. Området er spækket med fantastiske 
familieaktiviteter, og med sin beliggenhed lige på grænsen til Salzburgerland 
har I mulighed for at udforske populære udflugtsmål i begge regioner.

• 7 overnatninger  •  7 x morgenbuffet
• 6 x frokostanretning med suppe, dagens 

hovedret/dagens børneret og kage
• 7 x 5-retters middag inkl. stor salatbar og børnemenu
• Læskedrikke ad libitum  •  Frugt og is til børnene hver dag
• Fri entre til stor wellnessafdeling med pools, saunaer m.m.
• Stort aktivitetsprogram for børn   •  Velkomstdrink
• Fri transport med bjergtoget + en række 

gratis/rabatterede aktiviteter

Rejsespecialisten Happydays tilbyder kør selv-ferier til specialpris. 
Oplys rejsekoden SAMVIRKE – så får du op til 200,- i rabat pr. person.

2 børn 0-6 år gratis.
2 børn 7-13 år 

kr. 2.799,- pr. barn.
Maks. 2 opred.Valgfri ankomst i perioden 18.6.-31.10.2024.

Ankomst man-fredag t.o.m. 29.3. og 4.11.-20.12. 
samt valgfri ankomst 1.4.-1.11. og 27.12.2024.

1 barn 0-3 år gratis.
2 børn 4-17 år ½ pris.

1 barn m. rabat

3 børn m. rabat

Gæstebedømmelse 4 af 5

Gæstebedømmelse 4.1 af 5

4.3 af 5

 NYHED

2 børn m. rabat

1 barn 0-1 år gratis.
1 barn 2-5 år gratis.
3 børn 6-14 år ½ pris. 
Maks. 3 opred. pr. vær.

2 børn gratis

 ALL INCLUSIVE LIGHT Fast lavpris

6.449,-
Pristillæg 3.7.‐10.9.: 300,-

5 nætter fra 4.049,-

20 års rejseglæ
de

2004-2024

Book tidligt-rabat:

Prisen stiger pr. 1.3.2024 

med op til 350,- pr. pers.

Tilmeld dig og vind på www.happydays.nu
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Brrrr. Frosne vinduesviskere og døre, der ikke kan åbne. Er der noget mere 
 irriterende, når du egentlig skulle være kørt hjemmefra for 10 minutter siden? 

Se her, hvordan du holder viskerne varme og låsene frostfri. 

Fri for frost – med håndsprit 
og varme sokker

Giv bilen sokker på
Du kender det. Endelig har du fået skrabet 
ruderne fri, sat dig godt til rette i det stadig 
kolde sæde og er klar til at køre. Men hov, 
vinduesviskerne er frosset fast, så hvad 
gør du? Har du en håndsprit liggende i 
tasken, kan den være en hjælp, da alko-
holen i blandingen vil smelte isen omkring 
viskerbladene. Tilfør blot noget af gelen 
på vinduesviskerne, og vrik forsigtigt med 
dem, så skulle de gerne løsne sig. Og 
husk så, at når du kommer hjem, kan du 
undgå, at det samme gentager sig igen i 
morgen og dagen efter.

Det skal du bruge
 Et par vinduesviskere
 Et par sokker

Sådan gør du
 Træk en sok over hver vinduesvisker, 

når du parkerer for natten.
 Træk sokkerne af næste morgen.
 Brug dine vinduesviskere uden proble-

mer, mens de andre bilister kigger misun-
deligt efter dig.

AF CORNELIUS CORNELIUSSEN OG KRISTIAN HERLUFSEN

Undgå frosne låse og døre
Bilens låse kan også være et mareridt om vinteren, hvor de let fryser til, når små dråber 
vand og kondens sætter sig i dem og gør det svært at komme ind i bilen. Det samme 
gælder for dørene, hvor en gummiliste løber hele vejen rundt om åbningen og kan gøre 
det svært at åbne døren, hvis små vanddråber på listen er frosset til is.

Sådan undgår du det
 Hvis du har en ældre bil med bilnøgle, så sprøjt en lille smule låsespray ind i låsen, 

inden du skal låse op. Du kan også holde nøglen kortvarigt ind over en lighter-flamme, 
så nøglen varmes op og kan smelte isen inde i låsen. 

 På mange tankstationer og i supermarkedet kan du købe en silikonestift til dørenes 
lister. Smør silikone på listerne, inden du forlader bilen for natten. Silikonen forhindrer 
døren i at fryse til.

Tjek viskere og sprinklerdyser
Der er meget salt og skidt på vejene om vin-
teren. Derfor er det en god idé at have gode 
viskere og dyser, så du er sikker på, at du kan få 
smudset vasket af, når strint fra en overhalende 
lægger sig på forruden. Så husk også at tjekke, 
at viskerbladene er hele og uden sprækker. Og 
rens sprinklerdyserne ved forsigtigt at stikke en 
knappenål ned i hullet og røre lidt rundt. Juster 
så dysen, så den rammer toppen af ruden. Så vil 
den nemlig ramme rigtigt, når du er i fart. 

5 TING, DU ALTID 
BØR HA’ I DIN 

VINTERBIL
Tæppe. Hvis du kører fast 
eller går i stå, så holder du 

nemmere varmen.

 Advarselstrekant og 
refleksveste til alle i bilen. 
Så er alle og bilen mere 

synlig. Advarselstrekanten 
skal stå 50 meter bag bilen 
i byen og på landevej – og 

100 meter bag bilen på 
motorvej.

 En lille skovl – eventuelt 
sammenklappelig – hjæl

per, hvis du skal grave 
hjulene fri af sneen.

 Kort med telefonnummer 
og abonnementsnummer 
til dit vejhjælpsfirma. Og 

en opladet mobil.

 Træktov, så andre bilister 
kan trække dig fri af en 
snedrive. Instruktions

bogen fortæller, hvor træk
tovet skal sættes fast.
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Lad ikke
RS-virus 
ødelægge de 
store øjeblikke

Er du i risiko for 
alvorlig infektion 
med RS-virus? 

Ældre voksne og voksne med 
kroniske sygdomme er i øget 
risiko for alvorlige forløb 
med RS-virus, der kan lede til 
hospitalsindlæggelser.

Er du 60 år eller ældre, kan 
RS-virus forebygges med 
vaccination.

Tal med din læge eller 
vaccinationsklinik om, hvorvidt 
vaccination er relevant for dig.

Du kan få mere
information om  

RS-virus på

www.rs-virus.dk

©2023 GSK group of companies or its licensor. 
NP-DK-GVU-PSTR-230001  28.09.2023.



• Togrejse fra København H. til Stockholm t/r
• 3 nætter på centralt 4 hotel i Stockholm
• 3 x morgenmad og 1 x aftensmad
• Erfaren dansk rejseleder
• Udflugter og entréer ifølge program: Byvandring i Stock-
 holm, besøg i Storkyrkan og Vasamuseet inkl. rundvisninger

4 DAGE  I  Priser fra kr. 4.995  I  www.besttravel.dk/stockholm

• Fly fra København til Rom t/r inkl. bagage og transfers
• 3 nætter i Rom på centralt hotel og 4 nætter i Vietri Sul Mare
• 7 x morgenmad, 3 x frokost og 4 x aftensmad
• Erfaren dansk rejseleder  
• Udflugter og entréer ifølge program: Byvandringer i Rom, 
 besøg i Villa d’Este i Tivoli, udflugt til Castelli Romani med 
 besøg i Nemi, besøg i Monecassino-klostret, udflugt til 
 Pompeji og udflugt til Amalfi by

8 DAGE  I  Priser fra kr. 9.995  I  www.besttravel.dk/sorrento

Inkluderet i prisen Inkluderet i prisen
APR-OKT OKTSEPAUGMAJ

Krydstogt på 
Rhinen, sejlads 
fra Amsterdam til Basel

Inkluderet i prisen

• Fly fra København eller Aalborg til Amsterdam og retur fra Zürich 
• Bagage på flyet og transfer til skibet t/r  
• 7 nætter i kahyt med vindue ombord på skibet M/S Crucevita

 (Mulighed for opgradering til kahyt med fransk altan)
• Helpension ombord på skibet
• Erfaren dansk rejseleder 
• Byrundture og udflugter i bl.a. Amsterdam, Köln, Koblenz, Heidelberg, 
 Speyer, Strasbourg, Basel og Luzern

8 DAGE  I  Priser fra kr. 13.995  I  www.besttravel.dk/basel

KBH 24. APR KBH 1. JUN AAL 15. JUN AAL 29. JUN KBH 29. SEP

Stockholm, togrejse
og centralt hotel

Rom og Sorrentohalvøen, 
historie og 
fantastiske udsigter

Priser pr. person i delt dobbeltværelse/kahyt. 

Forbehold for udsolgte datoer, prisændringer og trykfejl.

Tlf. 70 20 98 99  I  www.besttravel.dk
Ved bestilling, oplys annoncekode for rabat: SAMVIRKE

SPAR 500 kr. pr. bestilling. 
Oplys annoncekode: SAMVIRKE
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